
سخنگوی دولت گفت: دو تیم ســرمایه های ملی ما 
هستند و دولت رسالت خود را کمک به این سرمایه ها 
دانسته اســت. علی بهادری جهرمی درباره واگذاری 
استقلال و پرسپولیس گفت: این دو تیم سرمایه های 
ملی ما هستند و دولت رســالت خود را کمک به این 
سرمایه ها دانســته و فرایند خصوصی سازی در این 
دولت انجام شد و بخشی ســهام به مردم واگذار شد 
و در دوسال گذشته بارها آگهی صورت گرفت بخش 
خصوصی واگذار کند امــا قابلیت حقوقی آن محقق 

نشد.
وی خاطرنشــان کرد: پیش از این مقرر شــد هیئت 
وزیران بــه عنوان بخشــی از دیون خــود به تأمین 
اجتماعی یکی از این باشگاه ها را به تامین اجتماعی 
واگذار کند و دولــت مجوز را صادر کــرد. وی افزود: 

هیئت واگذاری روز گذشته به جمع بندی نرسید  که 
این مجوز استفاده کند و در این فاصله از دو بانک غیر 
دولتی پیشنهادهایی رسید. پیش بینی ما این است 
 که تا چند روزه آینده این کار با توافقاتی با شرکت ها

 انجام شود.
سخنگوی دولت ادامه داد:  فرایند خصوصی سازی در 
این دولت انجام شد و بخشی سهام در بورس به مردم 
واگذار شد و در دوسال گذشــته برای واگذاری سایر 
سهام این دو باشــگاه بارها آگهی صورت گرفت تا به 
بخش خصوصی واگذار شــود اما موانع حقوقی رقع 
نشد. در نهایت پیشنهادی سازمان خصوصی سازی 
ارائه کرده بود که هیئت وزیران مجوزی بدهد یکی از 
این باشگاه ها به عنوان بخشی از دیون دولت به تأمین 
اجتماعی واگذار شــود. با این کار مشکل حقوقی دو 

باشگاه حل می شد و در نهایت سازمان تامین اجتماعی 
این دینی که از دولت گرفته را به شرکت هخایی که 
خودش دارد و سودده هستند، واگذار کند. دولت با این 

پیشنهاد موافقت کرد و مجوز را صادر کرد.
بهادری جهرمی افزود: هیئت واگذاری روز گذشته به 
جمع بندی نرسید  که از این مجوز دولت استفاده کند 
زیرا در این فاصله از دو بانک غیر دولتی پیشنهادهایی 
رسید. در صورتی که توافق جمعی داشته باشیم، می 
توانیم این واگذاری را انجام دهیم. دولت از این پیشنهاد 
اســتقبال کرد. وزیر اقتصاد و رئیــس بانک مرکزی 
مذاکرات را با اعضای هیات مدیره این بانک ها خواهند 
داشت تا ســریعتر به توافق برسیم. پیش بینی ما این 
است که تا چند روزه آینده این کار با توافقاتی نهایی با 

شرکت ها انجام شود.

معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی از کسب رتبه سوم توسط وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در حوزه بهره وری، بین دستگاه های اجرایی ملی 

خبر داد.
ســیدمحمود اســلامی با تأکید بر اینکه بر اساس اعلام 
سازمان ملی بهره وری، این وزارتخانه در زمینه استقرار 
چرخه بهره وری جزو دســتگاه های اجرایی برتر معرفی 
شــده اســت، گفت: وزارت فرهنگ طبق دستورالعمل 
اجرایی ماده ۵ قانون برنامه ششــم توســعه کشــور و 
تکالیف ابلاغی از سوی سازمان ملی بهره وری ایران، در 
 قالب گام هــای آیین نامه ابلاغی اقدامــات لازم را انجام 

داده است.
او افزود: در تحلیل و بررسی گزارش ارسالی سازمان ملی 
بهره وری از عملکرد دستگاه های اجرایی کشور طی سال 

۱۴۰۲، این وزارتخانه در بین ۲۷ دســتگاه های اجرایی 
ملی از عملکرد مطلوبی برخوردار بوده و در زمینه استقرار 
بهره وری از سال ۱۴۰۰ تاکنون با ۹۰ درصد پیشرفت، به 
۴۵.۷ درصد اســتقرار چرخه مدیریت بهره وری رسیده 

است.
معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی با تأکید بر تعامل و ارتباطات موثر و مســتمر 
با ســازمان ملی بهره وری، اظهار کرد: بر اســاس ابلاغ 
برنامه ارتقای بهره وری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
توســط معاون رئیس جمهور، افزایش جذابیت و حجم 
ســرمایه گذاری در فرهنگ و هنر، افزایــش مخاطبان 
آثار و رویدادهای تولید شــده وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی، احقاق حقوق فعالان حقیقــی و انجمن های 
عضــو پایــه فرهنگــی هنــری، افزایــش مخاطبان 

سینما، دسترســی مناســب مخاطبان به محصولات، 
جلب رضایت زائــران از فرایندهای خدمــات به زائران 
و افزایــش مخاطبــان داخلــی و خارجــی مهم ترین 
 اولویت های تحول بهــره وری وزارت فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی هستند.
اسلامی ادامه داد: بر همین اســاس سه مسئله و ۹ اقدام 
پیشران در سه محور »اقتصاد فرهنگ و هنر«، »مرجعیت 
فرهنگی - هنری وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی« و 
»تشکل سازی« در حوزه ســتادی و چهار مسئله و اقدام 
پیشران در حوزه های »سازمان امور سینمایی«، »سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اسلامی«، »سازمان حج و زیارت« و 
»خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران« تعریف شده است.

معــاون توســعه مدیریــت و منابــع وزارت فرهنگ و 
ارشــاد اســلامی ســرمایه انســانی را مهمترین عامل 

بهره وری ســازمانی دانســت و گفت: توســعه سرمایه 
انســانی منجر به افزایش بهره وری ســازمانی می شود. 
در واقــع، افراد متمایــزی که در یک ســازمان فعالیت 
می کنند، بخشی بســیار حیاتی از منابع و سرمایه های 
آن ســازمان هســتند و توجــه بــه این مســئله مهم 
 از اولویت هــای وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســلامی

 است.
بنابر اعلام روابــط عمومی معاونت توســعه مدیریت و 
منابع وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی او ضمن قدردانی 
از همــکاران برای دســتیابی به اهــداف در این زمینه، 
اظهــار کرد: هــر موفقیــت در ایــن حــوزه، ماحصل 
تلاش هــای همکارانم در ســتاد و مروجیــن بهره وری 
 در معاونت هــای تخصصــی وزارتخانه و ســازمان های 

تابعه است.

مدیر امور عشایر استان تهران اختصاص نهاده دامی مدت دار و تسهیلات ارزان 
قیمت در راستای تقویت اقتصادی جامعه عشایری را از اهداف دولت سیزدهم به 
جامعه تولید کننده عشایری عنوان کرد. فرشید ذبیحی در تشریح نقش عشایر 
در تولید اســتان تهران و روند حمایتی از این قشر گفت: جامعه حدود سه هزار 
خانواری عشایر استان تهران حدود ۳۰ درصد گوشت قرمز پایتخت نشینان را 

تولید می کنند و این خود نشان از تاثیر این اقشار در تولیدات سطح استان دارد.
وی افزود: اختصاص نهاده دامی مدت دار و تسهیلات ارزان قیمت در راستای تقویت 
اقتصادی جامعه عشایری از اهداف دولت سیزدهم به جامعه تولید کننده عشایری 
بود. در استان تهران در چند بخش تسهیلات ارزان قیمت در اختیار عشایر قرار 
گرفته که قطعا واگذاری تسهیلات موجب افزایش تولید جامعه عشایری می شود.

وی ادامه داد: هر چادر عشایری نمادی از کارگاه تولیدی است که جلسات شورای 
عشایری استان با حضور شخص استاندار و مدیران اجرایی برگزار می شود. در ایام 
دهه فجر سال جاری نیز پنج طرح عشایری با اعتبار بالغ بر ۴۲ میلیارد ریال به 

بهره برداری رسید.

سخنگوی سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شهر 
تهران از برقراری قریب به ۷۰۰۰ تماس با سامانه ۱۲۵ 

آتش نشانی در چهارشنبه سوری خبرداد.
سید جلال ملکی درباره تماس های برقرار شده با سامانه 
۱۲۵ آتش نشــانی در روز چهارشنبه ســوری گفت: از 
ساعت هفت صبح روز تا ساعت ۲۳:۳۰ جمعا شش هزار و 

۶۸۹ تماس با سامانه ۱۲۵ برقرار شده است. اوج تماس ها 
اما از ساعت ۱۷ بود و ما شــاهد روند افزایشی تماس با 
سامانه ۱۲۵ بودیم. تا قبل از ســاعت ۱۷ جمعا ۱۳۴۱ 

تماس با آتش نشانی تهران برقرار شده است.
وی ادامه داد: ازســاعت ۱۷ تا ۲۳:۳۰ پنج هزار و ۵۴۸ 
تماس با سامانه ۱۲۵ برقرار شد که منجر به انجام ۲۴۷ 

عملیات شد. سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شــهر تهران با بیان اینکه آمار اعلام شده شامل 
تمامی تماس ها با سامانه ۱۲۵ است، گفت: آمار تفکیکی 
حوادث و ماموریت های مرتبط با چهارشنبه سوری پس 
از پایان عملیات و جمع بندی مرکــز فرماندهی اعلام 

خواهد شد.

وزیر میراث فرهنگی و گردشگری درباره دوبرابر شدن ارز مسافرتی، 
گفت: این مصوبه بدون اطلاع وزارت گردشــگری انجام شده اما 
سیاست های ارزی دولت ایجاب می کند برای کنترل قیمت ارز در 
بازار در مقطع تعطیلات نوروزی، این اقدام انجام شود. به گزارش 
ایسنا، عزت الله ضرغامی در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: ستاد ســفرهای نوروزی با هماهنگی ۲۷ 

دستگاه کار خودش را مدتی اســت که آغاز کرده و دستگاه های 
مرتبط برنامه ریزی خوبی انجام دادند و همه آمادگی دارند.

وی افزود: در جلسه دولت، رئیس جمهوری و معاون اول تذکرات 
لازم را به دســتگاه ها دادند و امیــدوارم هماهنگی خوبی برای 
رضایتمندی حداکثری مردم در نوروز و سفرهای آن حاصل شود. 
برنامه های فرهنگی، دینی و مذهبی هم برای تقارن نوروز با ماه 

رمضان در نظر گرفته شده که با شورای فرهنگ عمومی هماهنگی 
انجام شده و ابلاغیه ۱۴ بندی را به همه همکاران ارسال کردیم 

تا برنامه های فرهنگی خوب را با نهادهای مذهبی برگزار کنند.
وزیر میراث فرهنگی و گردشگری با اشــاره به انتشار اخباری از 
فروش دو کاروانسرا، یادآور شد: از نظر قوانین یونسکو واگذاری 
بناهایی که تحت نظر کارشناسان میراث فرهنگی است و با ضوابط 

آن ها فعالیت می کند اشکال قانونی ندارد. در جهان هم بسیار از 
این ها در اختیار بخش خصوصی است اما تحت ضوابط یونسکو 
اداره می شود. این دو کاروانسرا هم در اختیار ستاد اجرایی فرمان 
امام است و از نظر قانونی مشکل خاصی ندارد ولی باید کاملاً تحت 
نظارت وزارت میراث مرمت شود که بسیار سنگین و خارج از توان 

این وزارتخانه است.

استقلال و پرسپولیس سرمایه های ملی هستند

رتبه سوم وزارت ارشاد در بهره وری بین دستگاه های اجرایی تولید ۳۰ درصد گوشت قرمز تهران توسط عشایر

برقراری ۷۰۰۰ تماس با آتش نشانی تهران 

توضیحات ضرغامی درباره دوبرابر شدن ارز مسافرتی
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تصمیمی برای افزایش نرخ بلیت ها نداریم

رشد ۵۵ درصدی ترانزیت
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سرمقاله

انتقال دانش و تکنولوژی 
به بازار کار

در موضــوع اشــتغال باید 
ســرعت جریــان از حالت 
کندی خارج شــده و نمود 
بیشتری در بازار کار و جامعه 
داشته باشد. مشکل کارخانه ها، بنگاهها، کارآفرینان 
و کارفرمایان هم باید با حمایت دولت برطرف شود. 
از سوی دیگر دولت می بایست تمام اهتمام خود را 
برای کاهش نرخ بیکاری به کار گیرد. دولت باید 
روی زیرساختها بیشتر تمرکز کند تا در دراز مدت 
شغل ایجاد کند. در حال حاضر یکی از موضوعات 
افزایش بهره وری بنگاه و نیروی انســانی است تا 
کارگرانی که در بخش های خصوصی و دولتی یا 

نهادهای نیمه دولتی...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی
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ارائه ۴ هزار خدمت از طریق پنجره ملی دولت هوشمند

پوشش فیبرنوری 
۲ برابر می شود

وزیر اقتصاد خبر داد:

شفاف سازی صورت های مالی شرکت های دولتی
صفحه2

صفحه3

تحقق  وعده های  اشتغال زایی 
تسهیلات   ایجاد   شغل   با   کمترین   میزان   انحراف   پرداخت   شد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات از ارائه بیش از 
۴ هزار خدمت از طریق پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند و استفاده ۴۰ میلیون نفر از آن خبر داد و 
گفت: میزان پوشش فیبرنوری امسال با افزایش سه 
برابری نسبت به سال گذشــته به ۷ میلیون خانوار 
رسید و در تلاشیم ســال آینده میزان پوشش را به 
حداقل دو برابر برسانیم. به گزارش وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در پیامی ســالروز تاسیس این 
وزارتخانــه را تبریک گفت. متن کامــل پیام وزیر 
ارتباطات به شرح ذیر اســت: با فرا رسیدن بیست 
و یکم اسفندماه ســال ۱۴۰۲، وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات صد و چهل و هفتمین ســالروز 
تاسیس خود که امسال مقارن با حلول ماه پربرکت 
رمضان شده است، را گرامی می دارم. وزارتخانه ای که 
در سال ۱۲۵۵ هجری شمسی با ارائه خدمت تلگراف 
آغاز بکار کرد و در سال های بعد پست و تلفن نیز به 
خدمات آن اضافه شد و سال ها نام آن »وزارت پست، 
تگراف و تلفن« بود تا امروز که گستره خدمات آن 
از عمق اقیانوسها )فیبرهای دریایی( تا اوج آسمانها 
)صنعت فضایی( گسترده شد و اکنون این وزارتخانه 
تبدیل به نهادی اســتراتژیک، پیشران و بسترساز 
در جهت توســعه صنایع، خدمات، کسب وکارها، 
کاربری ها و مشــاغل شده اســت. با این مقدمه به 
بهانه صد و چهل و هفتمین سالروز تاسیس وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و فرارسیدن روزهای 
پایانی سال، حســب وظیفه تلاش دارم تا بخشی 
از دســتاوردهای خادمان ملت در ایــن وزارتخانه 
را به عرض برسانم. ۱. در ســالی که گذشت پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب و کارها به عنوان مهمترین 
پروژه بخش ارتباطات کشور طبق برنامه ادامه یافت 
و میزان پوشش از ۲.۵ میلیون خانوار در سال گذشته 

همین موقع با افزایش تقریبا...
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اقتصاد2
ایران

تولید نفت ایران به ۳.۲ میلیون 
بشکه در روز رسید

اداره اطلاعات انرژی آمریکا از تولید ۳ میلیون 
و ۲۰۰ هزار بشکه در روز نفت ایران در دومین 
مــاه ۲۰۲۴ خبــر داد. اداره اطلاعات انرژی 
آمریکا در جدیدترین گــزارش خود از تولید 
روزانه ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه نفت خام 
ایران در دومین ماه سال جاری میلادی خبر 

داده است.
تولید نفــت ایــران در نوامبــر ۲۰۲۳ برای 
نخســتین بار از زمان خروج آمریکا از برجام 
به بالای ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه در روز 
رســید و در فوریه ۲۰۲۴ برای چهارمین ماه 
متوالی این رکورد حفظ شــده اســت. ایران 
در نخستین ماه ســال جاری میلادی نیز ۳ 
میلیون و ۲۳۰ هزار بشکه در روز نفت تولید 

کرده بود.
بر اساس این گزارش ایران در دولت سیزدهم 
با افزایش تولید نفت توانسته است جایگاه از 
دست رفته خود در میان تولیدکنندگان بزرگ 
اوپک را پله به پله پس بگیرد. ایران در حالی 
که در دولت قبل با افت پی در پی تولید نفت 
خود به جایگاه پنجم اوپک سقوط کرده بود 
در فوریه امسال ســومین تولیدکننده بزرگ 

اوپک بوده است.
عربستان با تولید 9 میلیون بشکه ای و عراق 
با تولید ۴ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه در روز به 
ترتیب رتبه های اول و دوم اوپک را داشته اند. 
امارات در فوریه امسال ۲ میلیون و 9۰۰ هزار 
بشکه نفت تولید کرده و بعد از ایران در جایگاه 
چهارم قرار گرفته اســت. کل تولید اوپک در 
فوریه امســال نســبت به ماه قبل 17۰ هزار 
بشــکه افزایش یافته و به ۲6 میلیون و ۴7۰ 

هزار بشکه در روز رسیده است.

روزانه ۲۰۰ تن گوشــت گرم 
وارد کشور می شود

قائم مقــام وزارت جهاد کشــاورزی در امور 
تجارت و تنظیم بازار درباره واردات گوشــت 
قرمز گفت: در حال حاضر با توجه به نیاز بازار 
روزانه به طور میانگین ۲۰۰ تن گوشت گرم 

وارد کشور می شود.
گوشت تنظیم بازار با قیمت ۲99 هزار تومان 
در میادین و بازارهای میوه و تره بار با صف های 
طولانی و ســاعت ها معطلی، در حال عرضه 
اســت. علیرضا پیمان پاک، قائم مقام وزارت 
جهاد کشــاورزی در امور تجــارت و تنظیم 
بازار درباره واردات گوشت قرمز به مهر گفت: 
در حال حاضر روزانه بــه طور میانگین ۲۰۰ 
تن گوشــت گرم وارد کشــور می شود. بیش 
از این هم بــا توجه به ظرفیت لجســتیک و 
 منابع ارزی، صلاح نیست که واردات بیشتری 

انجام شود.
وی با بیان اینکه واردات به اندازه کمبودی که 
در بازار وجود دارد در حال انجام است، افزود: 
ماهانــه تقریباً 1۰ هزار تن گوشــت منجمد 
وارد کشور می شود که بر اساس برنامه ریزی 
برای دو ماه پایان ســال و مــاه مبارک بوده 
است. همچنین در این دو ماه مجموع واردات 
گوشت منجمد گوساله و گوسفند ۳۰ هزار تن 
بوده است که بخشی در گمرکات کشور بوده و 

آزمایش های آن در حال انجام است.
وی با تاکید بر اینکه برای اســفند و فروردین 
این ۳۰ هزار تن طبق برنامــه در حال انجام 
است، ادامه داد: کمبودی در بازار وجود ندارد 
اما فاصلــه قیمتی باعث شــده تا صف خرید 
طولانی باشد. ایام پیش رو اعم از ماه رمضان، 
شب عید و سبد ارزاق پایان سال، تقاضا برای 

گوشت را افزایش داده است.
پیمان پاک با اشاره به آمار کشتار، تصریح کرد: 
شــرایط در حال تعادل است. بر اساس پیش 
بینی که داشتیم و آمار کشتارگاه ها، روزانه به 
طور میانگین دام سنگین ۸۰۰ رأس معادل 
1۴۰ تن در استان تهران در حال کشتار است. 
این عدد برای دو مــاه قبل ۵۰۰ رأس معادل 
7۰ تن بود. همچنین در بخش دام ســبک، 
با افزایــش ۵۰ درصدی به حــدود 1۲۰ تن 

رسیده است.
قائم مقــام وزارت جهاد کشــاورزی در امور 
تجــارت و تنظیم بــازار این فرایند نشــان 
می دهد به واســطه افزایش تقاضــا، وزارت 
جهاد کشــاورزی هم عرضه را بیشــتر کرده 
اســت. پیمان پاک گفت: صــف طولانی که 
در شبکه های مجازی منتشــر شده مربوط 
به میدان بهمن بود. ما موافق این نوع توزیع 

نبودیم که اصلاح شد.  

خبر

وزیر اقتصاد از شفاف سازی 
بیش از ۲۰۰۰ صورت مالی 
شرکتهای دولتی و عمومی 
خبر داد. احسان خاندوزی 
وزیر اقتصاد در صفحه خود 
در فضای مجازی نوشــت؛ پرونده عدم شــفافیت 
شرکت های دولتی یا عمومی که سالها از این دولت 
به آن دولت فقط دســت به دست می شد، دیشب 
بطور کامل بسته شــد. وی گفت: عدد شرکت ها با 
صورت مالی منتشــره که ابتدای دولت سیزدهم 
صفر و پارسال به بیش از 1۰۰۰ رسیده بود دیشب 

به ۲۰۰۵ رسید و خاتمه یافت.
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین گفت: با تاکید 
رئیس جمهور مبنی بر خاتمه صف وام های ازدواج 
و فرزندآوری، تا پایان سال تمامی متقاضیان تعیین 

تکلیف می شوند.
سید احســان خاندوزی در حاشــیه جلسه هیات 
دولت و در جمع خبرنگاران درباره وام های ازدواج 
و فرزندآوری اظهار داشــت: رئیس جمهور تاکید 
ویژه ای خطاب به شبکه های بانکی و بانک مرکزی 
درخصوص تعیین تکلیف تمامی وام های تکلیفی 
و خاتمه صــف وام ازدواج و فرزنــدآوری تا پایان 
اســفندماه داشته اســت. وی ابراز امیدواری کرد، 
کوتاهی ها در این رابطه که منجر به ماندن بخشی 
از مردم در صف شده است، برطرف شود و تا پایان 

ســال بتوانیم خبر خوشــی مبنی بر کاهش صف 
داشته باشــیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه 
داد: جذب ســرمایه گذاری های خارجی با توجه 
به دیپلماســی اقتصادی رئیس جمهور به صورت 
دوجانبه میان کشورها و شــرکای تجاری و هم به 
صورت چندجانبه در پیمان هــای منطقه ای اعم 
از شــانگهای و بریکس موجب شده است که سال 
1۴۰۲ بالاترین میزان جذب معتبر سرمایه گذاری 
خارجی و نه فقط قراردادها کشور را شاهد باشیم. 

خاندوزی بیان کرد: امید است این روند افزایش از ۴ 
میلیارد دلار سال گذشته به بیش از ۵ میلیارد دلار 

در سال جاری ادامه یابد.
وی یادآورشــد: با توجه بــه اینکه در مقایســه با 
سال هایی که گاهی در طول ۴ سال یک دولت بیش 
از ۵ یا 1۰ میلیارد دلار جذب سرمایه گذاری خارجی 
به شکل عملی و محقق شده صورت نمی گرفت، این 
روند افزایشی به ما این نوید را می دهد که ما در سال 
1۴۰۳ رکورد مجموع جذب سرمایه گذاری خارجی 

محقق شــده را در پایان دولت سیزدهم به نسبت 
دولت های گذشته رسما اعلام کنیم.

وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفت: رئیس جمهور 
از بانک مرکزی و شبکه بانکی کشور خواسته اند تا 

صف وام ازدواج و فرزندآوری خاتمه یابد.
سید احسان خاندوزی اظهار کرد: فرایند شفافیت 
شــرکت های دولتی که در ماه دوم عملکرد دولت 
سیزدهم در مهر 1۴۰۰ آغاز شده بود، دیشب تمام 
شد و پرونده شفاف ســازی با ثبت ۲۰۰۵ صورت 
مالی شرکت دولتی یا شرکت تحت مدیریت دولت 
در سامانه کدال بسته شد. امیدواریم در گام بعدی 
که مرحله نظارت بر عملکرد مالی، بهره وری بیشتر 
و اصلاح ســوء مدیریت برخی شــرکت ها موجب 

افزایش سوددهی این شرکتها شود.
وی درباره پرداخت وام ازدواج، گفت: رئیس جمهور 
تاکید ویژه ای دارند و از بانک مرکزی و شبکه بانکی 
کشور خواسته اند تا صف وام ازدواج و فرزندآوری 
خاتمه یابد. امیدواریم برخی کوتاهی هایی که وجود 
داشته است تا پایان ســال رفع شده و این وام ها به 

مردم پرداخت شود.
وزیر اقتصــاد گفت: موضوع جذب ســرمایه گذار 
خارجی هم به صورت دو جانبــه و هم چندجانبه 
در پیمان هایی مثل شانگهای یا بریکس دنبال می 
شود و همین موجب شده که سال 1۴۰۲ بیشترین 
میزان جذب معتبر سرمایه خارجی یعنی بالای ۵ 
میلیارد دلار شاهد باشیم. این عدد سال گذشته ۴ 

میلیارد دلار بود.

وزیر اقتصاد خبر داد:

شفاف سازی صورت های مالی شرکت های دولتی

صفی برای دریافت کالا برگ 
وجود ندارد

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی در واکنش به 
تشــکیل صف برای دریافت کالابرگ گفت: این 
مطلب صحت ندارد و هیچ صفــی در این رابطه 
وجود ندارد. صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در حاشیه جلسه هیات دولت در واکنش 
به سوال یکی از خبرنگاران در مورد تشکیل صف 
برای دریافت کالا برگ اظهار داشــت: شما وکیل 
بنده بروید اگر جایی صف برای دریافت کالا برگ 
وجود داشت اعلام کنید، هیچ صفی برای دریافت 

کالا برگ وجود ندارد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: قانونگذار 
مشخص کرده است که ملاک سبد را انستیتو تغذیه 
وابسته به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
باید مشخص کند. این قابل  چانه زنی نیست وقتی 
یک مرجع رسمی نرخی یا رقمی را اعلام می کند 
ضرورتی ندارد که ما بخواهیم پیرامون آن بحث و 
چانه زنی کنیم من امیدوارم بتوانیم با قوت، قدرت 

و سرعت امور را پیش ببریم.
مرتضوی درباره روند اجرایی شدن مصوبه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مبنی بر تصویب و تایید 
تادیه 1۳۰ همت بدهی دولت به تامین اجتماعی 
گفت: ما طی سه سال گذشته ۳ رکورد بزرگ در 
حوزه تادیه مطالبات صندوق ها از دولت داشتیم. 
وی افزود: تقریباً در دو سال گذشته بالغ بر ۲۰۰ 
هزار میلیارد تومان تسویه داشتیم سال جاری هم 
تقریباً 7۰ همتی که پیش بینی کردند با جلسه ای 
که روز گذشته برگزار شــد در حال محقق شدن 

است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص مصوبه 
1۳۰ همتی نیز خاطرنشــان کرد: امیدواریم این 
مصوبه محقق شــود و بتوانیم برای سال 1۴۰۳ 
دوباره همسان سازی بازنشستگان تامین اجتماعی 
را در چهارچوب قوانین مقررات انجام دهیم بستر 
آرامش بیش از پیش را برای بازنشستگان فراهم 

کنیم.
مرتضوی ادامــه داد: درخصوص برداشــت یک 
میلیون تومان از ســوی سازمان تامین اجتماعی 
گفت: این اشــتباهی بود که در سیستم صورت 
گرفت کانون بازنشســتگان تامیــن اجتماعی 
اعلام کرده بود که ما می خواهیم ســهام یکی از 
پتروشیمی های بزرگ کشور را برای بازنشستگان 
خریداری کنیم. یک کد دستوری داده بود و این 

مبلغ از حساب آنها کم شد.
وی اظهار کرد: برای مرحله اول جمعیت آن تقریباً 
به ۵۰ هزار نفر هم نمی رســید ما بلافاصله اعلام 
کردیم و شب بعد به حســاب آنها واریز شد. این 
موضوع ارتباطی به دولت نــدارد بلکه مربوط به 
سازمان تامین اجتماعی است. در حوزه حسابداری 
تامین اجتماعی اشتباهی رخ داد بلافاصله شب بعد 

اشتباه را جبران کردند.

آمادگی کامل برای توزیع بنزین 
نوروزی 

مدیرعامل شــرکت پخش فرآورده های نفتی از 
آمادگی کامل برای توزیع بنزین نوروزی خبر داد. 
جعفر سالاری نسب مدیرعامل شرکت ملی پخش 
فراورده های نفتی گفت: اقدامات اولیه برای سوخت 
رسانی بهتر در ایام نوروز انجام شده است به طوری 
که با توجه به سفرهای نوروزی و شرایط پیش رو 

تولید کارت آزاد افزایش پیدا کرده است.
وی ادامه داد: کسانی که مشکلی برای کارت های 
شخصی داشته باشند می توانند از کارت های آزاد 
استفاده کنند و در صورت بروز مشکلی می توانند با 

شماره تماس ۰96۲7 تماس بگیرند
به گفته این مقام مســئول اکیپ های نظارتی به 
تمامی نقاط کشور اعزام شده و تمام شهرها پایش 
می شوند. وی با اشاره به تقارن ماه مبارک رمضان 
با ایام نوروز خاطر نشــان کرد: به دلیل تقارن ماه 
مبارک رمضان با ایام عید میزان مصرف بنزین قابل 

پیش بینی نیست.
مدیرعامل شرکت پخش فرآورده های نفتی اضافه 
کرد: میانگین مصرف در اسفند ماه 117.۵ میلیون 
لیتر بوده که در طول سال این عدد 11۵ میلیون 
لیتر بوده است. همچنین آخرین آمار و ارقام نشان 
دهنده مصرف 11۸.۵ میلیون لیتری مصرف بنزین 
بوده است هر چند رکورد مصرف 1۳۳ میلیون لیتر 

بنزین را در اسفند ماه جاری داشتیم.
وی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر آمادگی 
چه میزان تأمین بنزین در ایام نوروز را دارید، خاطر 
نشان کرد: ما بســته به نیاز مردم بنزین را تأمین 
می کنیم به طوری که سال گذشته ۲۸ اسفند ماه 
مصرف بنزین حتی به 1۴۳ میلیون لیتر رسید و 
تأمین شد. به گفته این مقام مسئول بر اساس آمار 
رسمی مصرف بنزین نسبت به سال 1۴۰1 نزدیک 

به 1۳ درصد افزایش یافته است.
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طی 1۴ حراج حضوری شمش طلا، جمعاً 1۴۴1 کیلو شمش طلای یک 
کیلویی معامله شده و در چهاردهمین حراج حضوری شمش طلا قیمت 
فروش شمش نسبت به جلسه قبل، ۳9 میلیون تومان کاهش یافته است. 
طی 1۴ حراج حضوری شمش طلا، جمعاً 1۴۴1 کیلو شمش طلای یک 
کیلویی معامله شده و در چهاردهمین حراج حضوری شمش طلا قیمت 

فروش شمش نسبت به جلسه قبل، ۳9 میلیون تومان کاهش یافته است.
چهاردهمین حراج شمش طلا در مرکز مبادله ارز و طلای ایران با معامله ۲۴۸ 
قطعه شمش یک کیلوگرمی به پایان رسید. طی جلسه معاملاتی چهاردهم و 
در دو عرضه عمده و خرد، مجموعا  ۳۸6 قطعه شمش طلای استاندارد از سوی 

صادرکنندگان عرضه شد. میانگین قیمت شمش های طلای معامله شده در 
این روز،  ۳ میلیارد و 97۴ میلیون تومان  به ثبت رسید. روز یکشنبه ۲۰ اسفند 
ماه 1۴۰۲ تالار معاملات طلای مرکز مبادله ایران شاهد خرید 1۸1 قطعه 
شمش طلای استاندارد یک کیلوگرمی با عیار 99۵ در هزار از سوی فعالان 
صنعت طلای کشور بود. طی جلسه معاملاتی قبل و در دو عرضه عمده و خرد، 
مجموعا  ۳۵6 قطعه شمش طلای استاندارد از سوی صادرکنندگان عرضه شد. 
شمش های طلای استاندارد، در حراج سیزدهم با میانگین قیمت ۴ میلیارد و 
1۳ میلیون تومان معامله شد. که نسبت به حراج دوازدهم ۵9 میلیون تومان 
کاهش یافته است. تالار معاملات طلای مرکز مبادله در دوازدهمین حراج 

حضوری شمش طلا نیز، شــاهد خرید ۲۰۳ قطعه شمش طلای استاندارد 
یک کیلوگرمی با عیار 99۵ در هزار از سوی فعالان صنعت طلای کشور بود. 
شمش های طلای استاندارد، در حراج دوازدهم با میانگین قیمت ۴ میلیارد و 
7۲ میلیون تومان معامله شد. که نسبت به قیمت فروش شمش طلا در حراج 
قبلی ۸۰ میلیون تومان افزایش یافته بود. به گزارش تسنیم، از مجموع عرضه 
۳۳۰ قطعه شمش طلای استاندارد یک کیلوگرمی با عیار 99۵ در هزار در 
یازدهمین حراج حضوری نیز، ۲۳۴ قطعه شمش طلای استاندارد مورد معامله 
طرفین قرار گرفت. شمش های طلای استاندارد، در حراج یازدهم با میانگین 

قیمت ۳ میلیارد و 9۰9 میلیون تومان معامله شد.

۱۶۸۹ کیلو طلا در ۱۴ حراج فروخته شد
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ســخنگوی دولت گفت: مذاکــرات اولیه با دو 
بانک  غیر دولتی در خصوص واگذاری استقلال 
و پرسپولیس صورت گرفته است. توافق شد وزیر 
اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی در این خصوص 
مذاکراتی را با هیات های عامل بانک ها داشــته 
باشند، پیش بینی می کنیم  در چند روز آتی به 

توافق با این دو بانک غیر دولتی برسیم.
در حاشیه جلســه هیات دولت بهادری جهرمی 
سخنگوی دولت در جمع خبرنگاران گفت: برای 
ارزیابی عملکرد بخش های مختلف دولت آخرین 
جلسه دولت به صورت فوق العاده و طولانی مدت 
قبل از سال جدید برگزار می شود تا هم مصوبات 
ضروری در سال 1۴۰۲ را به تصویب برسانیم و 
هم گزارش دستگاه ها در مورد تحقق شعار سال 

مورد بررسی و استماع قرار دهیم.
بهادری جهرمــی با بیــان اینکه اســتقلال و 
پرسپولیس ســرمایه های ملی کشور هستند و 
هوادارن زیادی دارند دولت هم رســالت خود را 
پشتیبانی از این سرمایه های ملی  و حمایت از 
هواداران قرارد داده، اظهار داشت:  دولت تلاش 
داشــت از ابتدا کمک کار این دو باشــگاه باشد 
و موانع حقوقی آن ها را بر طــرف کند، فرآیند 
واگذاری این دو باشــگاه در بــورس رقم خورد، 
هم عملکرد مالی این دو باشگاه شفاف شد و هم 
بخشی از سهام این دو باشگاه به مردم در سازمان 
بورس واگذار شد برای واگذاری بقیه سهام این 
دو باشــگاه باید موانع حقوقی برطرف می شد، 
در طول دو سال گذشته هیات واگذاری در این 
راستا بارها آگهی منتشر کرد تا بخش خصوصی 
این باشــگاه ها را خریداری کنــد، تا هم حامی 
این دو باشــگاه باشــد و هم از مزایای تجاری و 
اقتصادی این باشگاه ها با تبلیغات و برند سازی 

استفاده کند.

ســخنگوی دولت اظهار داشــت:در طول این 
دو ســال بارها آگهی منتشــر شــد متاسفانه 
ایــن مانــع حقوقی برطــرف نشــد در نهایت 
پیشنهادی از سوی ســازمان خصوصی سازی 
ارائه شــد که برای تســریع در حل مشکل این 
دو باشــگاه مجوزی هیات وزیــران بدهد که به 
جای واگذاری، یکی از این دو باشــگاه به عنوان 
تســویه برخی از دیون واگذار شــود تا مشکل 
حقوقی این دو باشــگاه به خاطــر مالک واحد 
داشتن بر طرف شــود، مقرر شد تامین اجتماع 
ایــن دین را به شــرکت هــای زیــر مجموعه 
خودش که ســوده هســتند و تــوان اقتصادی 
 دارند واگذار کند، دولت ایــن مجوز را به هیات 

واگذاری داد.
وی با بیــان اینکه هیات واگذاری روز گذشــته 
تشکیل جلسه داد و در نهایت به این جمع بندی 
نرسید که از این مجوز بهره برداری کند، تصریح 
کرد: گزینه هــای دیگری با پیگیــری متولیان 
پیدا شــده که از مجموعه بانک های غیر دولتی 
هستند. مذاکرات اولیه ای صورت گرفته امروز 
گزارش هیات واگذاری در هیات دولت ارائه شد، 
بانک ها توان اقتصادی بالایــی دارند و از بزرگ 
ترین شرکت های مردمی هستند، اگر موفق به 
واگذاری تیم های به بانک های غیر دولتی شویم 
در واقع این باشــگاه ها را به بزرگ ترین شرکت 

های مردمی واگذار کردیم.
بهادری جهرمی ادامه داد: دولت از این پیشنهاد 
استقبال کرد، توافق شد وزیر اقتصاد،رئیس کل 
بانک مرکزی مذاکــره ای با اعضای هیات مدیره 
و مدیرعامل بانک ها داشته باشــند تاسریع تر 
به توافق نهایی برســیم، پیــش بینی می کنیم 
تا چند روز آتی به توافق نهایــی با دو بانک غیر 

دولتی برسیم.

وزیر راه و شهرسازی گفت: یکی از تقاضاهای شبکه  
حمل و نقلی افزایش قیمت  نرخ بلیت هواپیما، قطار 
و اتوبوس است اما هنوز هیچ تصمیمی در این رابطه 
گرفته نشده است و هرگونه افزایشی موکول به سال 
آینده خواهد بود. مهرداد بذرپاش در حاشیه جلسه 
هیات دولت و در جمع خبرنگاران گفت: تا امروز نسبت 
به مدت مشابه سال قبل شاهد رشــد ۵۵ درصدی 
ترانزیت جاده ای هستیم که رکورد بی سابقه ای است 
و نشان می دهد اقدامات دولت برای رشد ترانزیت به 
عنوان یکی از پایه های اصلی تولید ثروت برای کشور 
به نتیجه رســیده اســت. وی افزود: در کنار توسعه 
زیرساخت ها، توسعه نرم افزارهای تردد آسان تر کالا 
و بار در مسیرهای مواصلاتی میان ایران و کشورهای 
همسایه رشد شــتابانی گرفته و امید است بتوانیم تا 
انتهای ســال 1۴۰۳ این عدد را بیشتر کنیم تا نقش 

جدی در اقتصادی ملی کشور داشته باشد.
وزیر راه و شهرســازی بیان کرد: در احــکام برنامه 
مسئولیت بخش ترانزیت و لجستیک بر عهده وزارت راه 
و شهرسازی قرار داده شده است و منتظر هستیم برنامه 
ابلاغ شود. بذرپاش درباره احداث راه روستایی گفت: 
هدفگذاری در این رابطه احداث سه هزار کیلومتر راه 
روستایی بود که ما از این عدد عبور کردیم و شاهد رشد 
۲۰ درصدی نسبت به سال قبل هستیم. همچنین 
سال آینده نیز برای احداث و بهسازی روستاها که یکی 
از نقاط هدف توسعه عمرانی دولت است، هدفگذاری 

بالاتری انجام داده ایم.
وی افزود: بیش از ۵ هزار و ۲۳۰ مسکن مهر در شهر 
پردیس فردا - پنجشنبه ۲۴ اسفندماه - به بهره برداری 
می رسد و در راستای اتمام مسکن  مهر باقی مانده از 
گذشــته که یکی از تعهدات دولت بود این کار انجام 
خواهد شد و این مسیر باز هم ادامه دارد که امید است 
تا پایان دولت این پروژه ها تعیین تکلیف شود و دیگر 

متقاضی باقی نماند.

وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: موضوع بعدی افتتاح 
ســالن جدید در ترمینال فرودگاه مشهد و افزایش 
ظرفیت از 7 میلیون ظرفیت سالیانه به 1۰ میلیون 
اســت که در این رابطه بیش از ۲۰ هزار مترمربع به 

فضای ترمینال فرودگاه مشهد اضافه خواهد شد.
بذرپاش تصریح کرد: درخصوص پارک های استقرار 
هواپیماها رشد ۴۰ درصدی را شــاهد خواهیم بود 
چراکه تعداد ایســتگاه هایی که برای پارک هواپیما 
و سوار شــدن مسافران اســتفاده می شود در شبکه 
فرودگاهی موضوع بسیار مهمی است و ظرف روزهای 

آینده به بهره برداری می رسد.
وی درباره فعالیت شــرکت های چینی عنوان کرد: 
من مســئول فعالیت شــرکت های چینی در ایران 
نیستم از هر شــرکت خارجی که پیشنهادی بیاید 
با روی باز اســتقبال می کنیم یکــی از هدف های ما 
جلب سرمایه گذاری خارجی اســت در حوزه هایی 
که نیاز به جذب منابع داریم بیشتر تمرکز ما بر این 
است که ســرمایه خارجی جذب شــود و اگر نیاز به 
جذب تکنولوژی و فناوری داشته باشیم بیشتر باید از 

شرکت های صاحب فناوری استفاده کنیم.
وزیر راه و شهرسازی افزود: یک روشی برای بررسی 
صلاحیت شرکت های خارجی داریم و از وزارت خارجه 
و سفارت آن کشور ارزیابی های لازم را انجام می دهیم 
و پس از اعتبارسنجی شرکت ها، اگر زیرمجموعه های 
وزارت راه نیاز داشته باشند نسبت به عقد قرارداد اقدام 
خواهند کرد. بذرپاش درباره افزایش نرخ بلیت هواپیما، 
قطار و اتوبوس گفت: یکی از تقاضاهای شبکه  حمل و 
نقلی افزایش قیمت ها درخصوص بلیت هواپیما، قطار 
و اتوبوس است اما هنوز هیچ تصمیمی در این رابطه 
گرفته نشده است و هرگونه افزایشی موکول به سال 
آینده خواهد بود و صرفا افزایش سنواتی مرسوم که 
شبکه خدماتی کشور انجام می دهد را خواهیم داشت 

اما موضوع جدیدی در دستور کار قرار ندارد.

بلــوک ۵1.۳۲ درصدی پتروشــیمی شــازند در 
بازار بورس در فرآیندی کاملا شــفاف و رقابتی به 
پالایشگاه تهران واگذار شد که با این واگذاری، هم 
این شرکت از طریق سهام عدالت به مردم در سبد 
سهام عدالت واگذار شد و هم اینکه زنجیره تولید در 

پالایشگاه نفت تهران تکمیل شد.
گروه توسعه ملی هلدینگِ سرمایه گذاریِ بانک ملی 
ایران با هدف اجرای سیاست های دولت سیزدهم 
درباره کاهش تصــدی گری و واگذاری شــرکت 
ها و بنگاه ها، بیش از ۵1 درصد از ســهام شــرکت 
پتروشیمی شازند را در روز )۲۲ اسفند ماه( از طریق 

بازار اول بــورس اوراق و بهادار تهــران به بالاترین 
قیمت واگذار کرد؛ این اقدام گامی عملی در راستای 
تاکیدات مقام معظم رهبری مبنی بر خروج بانکها از 
بنگاه داری است. مقام معظم رهبری بارها با انتقاد از 
بنگاه داری بانک ها و دیگر اقدامات هزینه آورِ سیستم 
بانکی برای اقتصاد کشور، خواستار واگذاری به مردم 

و بخش خصوصی صاحب صلاحیت شده اند.
به دنبال دستورات مقام معظم رهبری، در قانون رفع 
موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی، این موضوع 
دیده شده و حتی برای بانک هایی که به بنگاه داری 
ادامه می دهند مجازات هایی در نظر گرفته شد. رئیس 

جمهوری و مسئولان اقتصادی دولت سیزدهم نیز هم 
همواره بر عدم بنگاه داری بانک ها تاکید کرده اند. در 
همین رابطه رییس جمهوری در یکی از نشست های 
خود با مدیران عامل بانک ها تاکیــد کرد که دولت 
ســیزدهم اصلی ترین وظیفه خود را ایجاد تحول در 
عرصه های مختلف و به ویژه تحول در وضع موجود 

نظام بانکی به سطح مطلوب می داند.
رییس جمهوری سرمایه گذاری و ایجاد بنگاه های 
اقتصادی از ســوی بانک ها را امری مفید، اما بنگاه 
داری را مضر دانســته و تاکید کرد که ایجاد بنگاه 
آری اما بنگاه داری هرگز؛ این باید اساس کار بانک  ها 

باشد. پیرو دستورات مقام معظم رهبری و مصوبات 
دولت، واگذاری بنگاه ها در دستور کار بانک ملی و 
هلدینگ سرمایه گذاری توسعه ملی قرار گرفت و در 
جدیدترین اقدام در این رابطه ابَرَشرکت پتروشیمی 

شازند بعد از  پنج نوبت آگهی، واگذار شد.
نکته مهم دیگر در واگذاری پتروشیمی شازند این 
بود که روند این واگذاری از طریق ســازمان بورس 
در بازار ســرمایه و به روش مزایده صورت گرفت و 
شرکت پتروشــیمی شــازند به بالاترین قیمت به 
شــرکت پالایشــگاه نفت تهران به عنوان خریدار 

متخصص و صاحب صلاحیت واگذار شد.

سخنگوی دولت خبر داد:

موافقت با واگذاری استقلال و پرسپولیس به دو بانک 
تصمیمی برای افزایش نرخ بلیت ها نداریم

رشد ۵۵ درصدی ترانزیت

پتروشیمی شازند به سبد سهام عدالت اضافه شد
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3 بازار

رییس کمیسیون عمران مجلس از ورود چینی ها از اردیبهشت ماه 
سال آینده به بازار مسکن کشــورمان خبر داد و گفت: فقط پول و 
تجهیزات چینی وارد بازار مسکن ایران می شــود و نه نیروی کار و 

پیمانکار.
محمدرضا رضایی کوچی درباره ابهاماتی درباره استفاده از ظرفیت 
شــرکت های چینی در بازار مســکن و تفاوت مذاکــرات وزارت و 
شهرسازی با شهرداری تهران در همکاری با چینی ها اظهار داشت: 
مذاکرات شهرداری و وزارت راه و شهرسازی با چینی ها برای همکاری  
در ساخت مسکن در یک مســیر برقرار بوده و مدل همکاری ها هم 

مشارکتی است.

وی ادامه داد:  مدل همکاری شرکت چینی در ساخت و ساز مسکن 
در ایران فقط سرمایه گذاری است و پول چینی ها وارد بازار مسکن 
می شود. قرار نیست از نیروی کار چینی در صنعت ساختمان ایران 
استفاده شود چراکه هم مصالح ساختمانی هم نیروی کار در حوزه 

مسکن وجود دارد و در این حوزه ها وابستگی خارجی نداریم.
رییس کمیســیون عمران مجلس با بیان اینکه چینی ها ما به ازای 
سرمایه گذاری در ساخت ســهم خواهند داشت، گفت: چینی ها به 
اندازه آورده خود در ساخت و ساز ها و از محل فروش واحد ها، سهم 

خواهند داشت.
رضایی کوچی تاکید کرد: یکی از شروط ایران برای سرمایه گذاری 

چینی ها در صنعت ســاختمان، انتقال تکنولــوژی و فناوری های 
نوین برای صنعتی ســازی در ایران اســت که وارادت فناوری های 
نوین در ســاخت مســکن نباید در حد مصالح ســاختمانی باشد. 
 تکنولوژی های جدید باید توان ساخت و ساز در صنعت ساختمان 

را افزایش دهد.    
وی درباره جزییات مذاکــرات با چینی ها و زمان آغاز مشــارکت 
چینی ها در ساخت و ساز مســکن در ایران گفت:  مذاکرات به طور 
مداوم ادامه دارد و چینی ها این قول را داده اند که از اردیبهشت ماه 
سال آینده وارد بازار مسکن شوند البته این همکاری برد – برد برای 

ایران و چین است.

رئیس سازمان هواپیمایی کشــوری گفت: در ایام نوروز ۱۵۵ 
فروند هواپیمای مســافری با ظرفیت روزانه ۴۵ هزار صندلی 

آماده خدمت رسانی به مسافران هستند.
محمد محمدی بخش با اشــاره به اینکه از ۱۹۰ فروند ناوگان 
هوایی موجود کشــور، ۱۵۵ فروند هواپیمای مسافری است 
در خصوص اقدامات انجام شــده برای افزایش ناوگان هوایی 
گفت: در ماه های اخیر، تعداد زیادی هواپیما وارد کشور شدند 
که بخشــی از آن وارد چرخه پروازی شده و بخشی نیز نیاز به 
تعمیرات دارند و در کنار آن تعدادی هواپیمای فعال که دچار 
مشکلاتی شده بودند برای تعمیرات اساسی از چرخه پروازی 

خارج شدند.

معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: بعضی هواپیما ها بیش از یک 
دهه زمین گیر بودند که با تامین اعتبار، به دنبال بازگشت آنها 

به چرخه هوایی آنها هستیم.
رئیس ســازمان هواپیمایی در پاســخ به این ســوال که چرا 
شرکت های هواپیمایی متخلف را از پرواز های خارجی محروم 
نمی کنید اظهار کرد: ضریب پرواز های داخلی از مجموع کل 
پرواز های شــرکت ها حدود ۷۰ درصد اســت و به هر شرکت 
هواپیمایی اجازه انجام پرواز های خارجی را نمی دهیم، اما مجوز 
پرواز خارجی بر اساس نیاز مردم صادر می شود و اگر شرکتی 
تابع قوانین نباشد حتی تا لغو امتیاز شرکت های هواپیمایی نیز 

پیش می رویم.

محمدی بخش در خصوص سرنوشــت افزایش یا آزادسازی 
قیمت ها گفت: خواهشــمندیم دیوان عدالــت اداری تکلیف 

وضعیت نرخ گذاری را مشخص کند.
وی در پاسخ به پرســش دیگری مبنی بر وضعیت راه اندازی 
سامانه اطلاعات مســافران گفت: سامانه سی ای کد یا سامانه 
اطلاعات مســافر نیاز به اخذ مجوز های قانونی و امنیتی برای 
راه اندازی داشــت که هم اکنون مرحله تست گرم این سامانه 
انجام شده و شــرکت های هواپیمایی به آن متصل شده اند و 
این سامانه بر اساس کد ملی و شماره تلفن همراه مسافر برای 
دریافت احراز هویت، پایش بازار و مسیر های پروازی راه اندازی 

شده است.

قائم مقام سابق وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه کاملا 
واضح بود که در آستانه سال جدید و روزهای پایانی سال تقاضای ارز 
افزایش می یابد و به واسطه آن نیز نرخ ارز دچار نوسان می شود، گفت: 
این شرایط در نهایت موقتی خواهد بود و قیمت ها کم کم کاهشی 

می شود.
محمدصادق مفتح -  قائم مقام سابق وزارت صنعت، معدن و تجارت 
- در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه در بازار ارز نیازهای واقعی مانند 
ارز مسافرتی، دانشجویی، درمانی و دیگر موارد وجود دارد، اما نیازهای 
غیرواقعی نیز وجود دارد که ناشی از واردات قاچاق و یا تورم و افزایش 
انتظارات تورمی است، گفت: اگر دولت ابزاری را برای پاسخگویی به 
این نیازهای واقعی ایجاد کند، بخشــی از بازار که همیشه از آشفته 
بازارها استفاده می کند و بازار را عمدا بر هم می زنند تا سو استفاده 
کنند، فرصت اینگونه اقدامات را نخواهند داشت. اگر دولت در این ابزار 
و سیستم، به نیازهای واقعی به صورت شفاف و روشن و قابل مدیریت، 
نظارت و کنترل، پاسخ دهد، قطعا فضای آرامش بازار ارز حفظ خواهد 

شد و نوسانات آن تکرار نخواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه کاملا واضح بود که در آستانه سال جدید و روزهای 
پایانی ســال تقاضای ارز افزایش می یابد و به واسطه آن نیز نرخ ارز 
دچار نوسان می شود که در نهایت موقتی خواهد بود و قیمت ها کم 
کم کاهشی می شود، افزود: در طول یکسال گذشته دامنه نوسانات 
به شدت کم بود و دیگر شاهد نرخ های هیجانی در بازار ارز نبوده ایم 
که البته بازار ارز به طور موقت و کوتاه دچار نوساناتی  شد که ناشی از 

تحولات امنیتی- سیاستی منطقه و همچنین تقاضای پایان سال بود. 
این امر نشان می دهد که نیازهای مردم به رسمیت شناخته شده و 
بانک مرکزی این هنر را داشته تا ابزاری را ایجاد کند که نیازهای ارزی 
را از یکدیگر تفکیک کند و در مســیری مطمئن و قابل رصد و قابل 

راستی آزمایی به آن ها پاسخ دهد.
مفتح با بیان اینکه ابزارهایی مثل تعزیرات همان طور که در گذشته 
مشاهده شد، تاثیرات مقطعی و کوتاه مدت دارند، گفت: این دست 
اقدامات باید در کنار کارهای زیربنایی و ساختاری در اقتصاد کلان 
باشد، زیرا با ایجاد آرامش در بازارها، فضا برای تخلف نیز کم می شود و 

مقابله با آن تخلف های اندک نیز ساده تر خواهد بود.
مفتح با اشاره به اینکه ایجاد مرکز مبادله ارز و طلای ایران در مدیریت 
بازار ارز موثر بوده است، گفت: در مرکز مبادله با توسعه ابزارهایی مثل 
سوآپ و سلف نگرانی از فعال اقتصادی گرفته می شود. فعال اقتصادی 
وقتی مطمئن باشد که نیاز ارزی که دارد برآورده خواهد شد، هیچگاه 
برخوردهای هیجانی نمی کند و این موضوع در هر بازاری قابل مشاهده 
است. وقتی بین متقاضی واقعی و عرضه کننده ارتباط منطقی برقرار 
شود، نیازهای غیرضروری و مفسده ساز و نیازهای کاذب جدا می شود 
و در نبود تقاضای کاذب هیجان بازار کم می شود. یعنی اگر نیازها از 
نهادهای قانونی بتواند تامین شــود دیگر افراد سواستفاده گر نیز به 

وجود نمی آیند.
وی با اشاره به آزادسازی وجوه ارزی مسدود شده ایران با اقدامات بانک 
مرکزی در دولت سیزدهم، اظهار کرد: آزادسازی منابع می تواند تامین 

تقاضای ارز را آســان تر کند. اینجا دیپلماسی وزارت خارجه، بانک 
مرکزی و کلیت دولت را می طلبد که خداروشکر در این دوره اقدامات 
بسیار خوبی انجام شده محدودیت کم شده و منابع در اختیار بانک 
مرکزی قرار گرفته. آزادسازی منابع و وفور ارز در کشور موجب حفظ 
آرامش بازار ارز شده و در آینده نتایج آن در اقتصاد خرد نیز مشخص 

می شود و برای مردم ملموس تر خواهد بود.
قائم مقام سابق وزارت صمت در ادامه اظهار کرد: در سال های گذشته 
ما از همین دیپلماسی فعال غافل بودیم و فقط تمرکزمان روی حفظ 
رابطه با غرب بود، ولی در دولت سیزدهم با تغییر اولویت ها و استفاده 
از ظرفیت کشورهای دوست و همسایه می توان بسیاری از مسائل را 
برطرف کرد. چنین اقداماتی از ســوی بانک مرکزی نیز انجام شده 
است. این اقدامات نشان داد مجبور نیستیم حتما با آمریکا مذاکره 

کنیم تا نتیجه را در سفره مردم ببینیم.
وی در پایان افزود:  توســعه روابط در گروه هــای بریکس و پیمان 
شانگهای و اوراسیا، نقاط تحریم شکنی است که توطئه های دشمن 
را خنثی می کند. تلاش بــرای عضویت در پیمان های مختلف باید 
ادامه داشته باشد چراکه یک ثبات اقتصادی و سیاسی را در جامعه 
ایجاد خواهد کرد و موجب امنیت کشــور خواهد شــد و دستمان 
را در مذاکرات سیاســی نیز باز می کند، این اقدامات تحریم شکن 
کمک می کند تا آسیب پذیری کشور به حداقل برسد و تاب آوری 
 اقتصاد نسبت به فشــارهایی که از سمت دشــمنان وارد می شود،

 افزایش پیدا کند.
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دبیر انجمن انبوه سازان مســکن گفت: در کل 
کشور ۷۰ هزار هکتار بافت فرســوده داریم که 
از این میزان ۱۴ هزار هکتار در تهران واقع شده 
است. ایرج رهبر دبیر انجمن انبوه سازان مسکن 
گفت: یکی از اقدامات مهم در راســتای اجرایی 
شدن طرح نهضت ملی مســکن ورود دولت به 
نوسازی بافت های فرسوده است که امیدواریم به 

مرحله اجرایی شدن برسد.
به گفته وی، برای احیای باز آفرینی شــهری باید 
بتوانیم املاک را تحت تملک قرار دهیم و ساخت 
 و ســاز پروژه های نهضت ملی مســکن را در این 
بخش ها اجرا کنیم که متاسفانه تا به امروز اجرایی 

نشــده اســت. او می گوید: ۷۰  هزار هکتار  بافت 
فرسوده در کشور داریم که حدود ۱۴ هزار هکتار 
آن در تهران است. طبق این آمارها چندان بر روی 
نوسازی بافت های فرسوده  به دلیل مشکلات  در  

تملک املاک دولت اقدامی  انجام نشده است.
وی اظهار کرد: طبق آخرین آمارهای ارائه شده 
در نوسازی بافت های فرســوده تا به امروز ۲۴۰ 
هزار پروانه ساختمانی برای نوسازی بافت های 
فرسوده صادر شده که این آمارها با توجه به آن 
که ۶۱ هزار نقطه به عنوان بافت های فرســوده 
شناخته می شوند بســیار کم بوده و ما کمتر به 

سراغ انبوه سازی در بافت های فرسوده رفته ایم.

مدیرعامــل اتحادیه مرغداران گوشــتی گفت: 
برآورد ها حاکی از آن اســت کــه تولید مرغ در 
اســفند به ۲۶۰ تــا ۲۷۰ هزار تن برســد. علی 
ابراهیمی، مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی 
در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: 
با توجه به جوجه ریــزی ماه های اخیر برای ایام 
ماه رمضان و نوروز نه تنهــا کمبود نداریم، بلکه 
بواسطه مازاد تولید بخشــی از مرغ تولیدی باید 
از ســطح بازار جمع آوری شــود تا تولیدکننده 

متحمل زیان نشود.
به گفته او، بنابر جوجه ریــزی ماه های اخیر تا 
اردیبهشت ماه مازاد تولید مرغ خواهیم داشت 
که همین امر موجب شده تا مرغ کمتر از قیمت 
تمام شده در بازار عرضه شود. ابراهیمی قیمت 
تمام شــده هر کیلو مرغ را بالای ۶۰ هزار تومان 
اعلام کرد و افزود: قیمت کنونی هر کیلو مرغ در 

ســطح بازار ۵۴ تا ۵۸ هزار تومان است که برای 
جلوگیری از زیان مرغــداران، جمع آوری مرغ 

مازاد با قیمت منطقی امری ضروری است.
مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی ادامه داد: 
برآورد ها حاکی از آن اســت کــه جوجه ریزی 
به ۱۴۰ میلیون قطعه برســد که همین میزان 
به واســطه خرید مرغ خانوار مازاد بر نیاز کشور 
اســت، لذا ورود به موقع و موثر پشتیبانی امور 
دام می تواند از زیان مرغداران بکاهد. به گفته او، 
برآورد ها حاکی از آن است که تولید مرغ اسفند با 
جوجه ریزی ۱۴۰ میلیون قطعه به ۲۶۰ تا ۲۷۰ 

هزار تن برسد.
ابراهیمی گفت: با توجه به حجم تولید انتظار ما بر 
آن است که روزانه هزار تن مرغ مازاد از سطح بازار 
به منظور تامین ذخایر استراتژیک و بخشی هم 

صادرات جمع آوری شود.

رییس هیات مدیره و سرپرست شرکت عمران 
شــهرهای جدید با بیان اینکه در مجموع تعهد 
شــهرهای جدید در اجرای طــرح نهضت ملی 
مسکن نزدیک به ۴۰۰ هزار واحد است، از اجرایی 
شدن فرآیند ســاخت ۱۶۶ هزار واحد در همه 

شهرهای جدید خبر داد.
به گــزارش وزارت راه و شهرســازی، »ســعید 
غفــوری« به تشــریح عملکرد آن شــرکت در 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن پرداخت و گفت: 
مسوولیت شرکت عمران شــهرهای جدید در 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن ۶۰۰ هزار واحد 
بود که حدود ۲۱۰ هزار واحــد از این تعداد، در 
عمل با ابلاغ شهرک سازی به سازمان ملی زمین 
و مسکن واگذار شد و اکنون مسوولیت شهرهای 
جدید در ســاخت مسکن در شــهرهای جدید 

حدود ۳۹۰ تا ۴۰۰ هزار واحد است.
سرپرســت شــرکت عمران شــهرهای جدید 
ادامــه داد: در اجــرای طــرح نهضــت ملــی 
مســکن برای حدود ۴۰۰ هزار واحــد در گام 
نخســت، تامین زمین برای ســاخت واحدها، 

واگــذاری زمین به شــکل گروهــی و انفرادی 
 و در قالب طــرح جوانی جمعیت را در دســت

 انجام داریم.
وی خاطرنشــان کرد: از ابتدای طرح تا دی ماه 
امســال برای حدود ۲۰۵ هزار و ۱۸۱ واحد در 
سطح شهرهای جدید تامین زمین انجام شد که 
این رقم در بهمن ماه امسال به حدود ۳۳۳ هزار 
و ۷۰۰ واحد افزایش یافت و رشــد ۶۰ درصدی 

داشت.
غفوری با تاکید بر اینکه برای جبران کمبود زمین 
در احداث واحدهای نهضت ملی مسکن، شهرک 
ســازی در برنامه قرار گرفته است، توضیح داد: 
درباره نهضت ملی مســکن تا اواخــر بهمن ماه 
واحدهای دارای قرارداد در سطح کشور ۱۲۵ هزار 
و ۹۳۵ واحد بوده اســت کــه برنامه ریزی برای 

حدود ۴۰ هزار واحد را در دستور کار داریم.
وی اظهار داشت: در برنامه است تا قبل از اتمام 
سال واحدهایی که در شهرهای جدید کار ساخت 
آنها آغاز می شــود به بیــش از ۱۶۶ هزار واحد 

قراردادهای نهضت ملی مسکن برسد.

معاون ســتاد مدیریت حمل و نقل و سوخت از شناسایی 
۵۶ هزار خودرو گازوئیل ســوز فاقد بیمه در کشور خبر 
داد و گفت: طرح شناســایی خودروهای بنزین سوز فاقد 

بیمه آغاز شد.
ســیدکاظم عزیزی معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت 
حمل و نقل و ســوخت کشــور اظهار کرد:  از آغاز اجرای 
طرح عدم تخصیص سهمیه سوخت به خودروهای فاقد 
بیمه نامه شــخص ثالث نفت گازســوز تاکنون، ۵۶ هزار 

خودروی فاقد بیمه شناسایی شد.
وی ادامه داد: از این تعداد ۳۲ هزار خودرو اقدام به دریافت 
بیمه نامه  کردند و ۲۴ هزار خودرو همچنان در لیســت 
خاکستری قرار دارند که در صورت مراجعه جهت دریافت 
بیمه نامه از لیست خارج خواهند شد. وی با اشاره به ماده 
۴۸ قانون بیمه اجباری خســارات وارده به شخص ثالث، 
افزود: بر اساس این ماده قانونی ستاد مدیریت حمل و نقل 
و سوخت مکلف است از صدور کارت سوخت و تخصیص 
سهمیه سوخت برای وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه شخص 

ثالث جلوگیری به عمل آورد.
وی یادآور شد: در این راســتا با محوریت ستاد مدیریت 
حمــل و نقل و ســوخت و تعامــل و هماهنگی ســایر 
دستگاهها، در رابطه با نحوه شناسایی دقیق خودروهای 
فاقد بیمه و اعمال عدم تخصیص سهمیه سوخت به این 
گروه از خودروها و ســپس برقــراری مجدد خودروهای 
دریافت کننده بیمه نامه، برنامه ریــزی عملیاتی جامع 
صورت گرفت که در نتیجه آن هم اکنــون این طرح در 
بخش ناوگان نفت گازسوز به طور کامل اجرایی شده است.

معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت 
با بیان اینکه اجرای قانون در بخش ناوگان نفت گازسوز 
نتایج اثربخش و منافع بالایی برای کشور به همراه داشته 
است، گفت:  مراجعه نزدیک به ۶۰ درصدی جامعه هدف 
این طرح برای اخذ بیمه نامه شخص ثالث، یکی از نتایج 
اصلی این طرح بوده اســت که ارتقا سطح ایمنی، امنیت 
و انضباط در حوزه حمل و نقل ســنگین کشور را در پی 

داشته است.
عزیزی تاکید کرد:  این مهم از اهداف اصلی قانونگذار بوده 
است همچنین بیش از ۴۰ درصد مخاطبان طرح تاکنون 
نســبت به تمدید بیمه نامه اقدام نکرده اند که کماکان 

مشمول عدم تخصیص سهمیه سوخت هستند. به گفته 
وی، این گروه عمدتاً شــامل افرادی است که خودروی 
آنها در چرخه حمل و نقل عمومی غیرفعال بوده و کارت 
ســوخت خود را به افراد غیر داده بودند یا در نقاط مرزی 
از کارت آنها برای سوخت بری استفاده می  شده است. وی 
بیان کرد: طبق برآورد صورت گرفته ســهمیه ســوخت 
تخصیصی به این ۲۴ هزار خــودرو ۱.۵ میلیون لیتر در 
روز بوده است که صرفه جویی حاصل از آن بیش از ۵۰۰ 
میلیون لیتر در سال و معادل حدود نیم میلیارد دلار در 

سال بوده است.
معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت 
اظهار کرد: لذا اجرای این طرح آثــار و نتایجی در حوزه 
مدیریت مصرف سوخت و پیشــگیری از قاچاق فرآورده 

های نفتی نیز داشته است.
عزیزی در ادامه با بیان اینکه از دیگر نتایج ارزشمند اجرا 
این طرح، برقراری تناظر بین اطلاعات خودرو، بیمه نامه 
و کارت سوخت مربوط به آن بوده که اجرای این فرآیند 
احصاء ناوگان فاقد بیمه را در پی داشته است، افزود: این 
خروجی مهم برای اولین بار حاصل شده و لازم است در 
این خصوص نکته ای را عرض کنم؛ اینکه بانک اطلاعاتی 
بیمه مرکزی متشــکل از مشــخصات خودرویی ناوگان 
است که بر اساس اطلاعات وارد شده توسط بیمه گذاران 
 و دفاتــر بیمه در مــوارد قابــل توجهی با خطــا همراه 

بوده است.
وی تاکید کرد: بنابراین اجرا این طرح سبب شده تا برخی 
از متقاضیان که دارای بیمه نامه با مشخصات اشتباه بوده 
اند در تناظریابی شناسایی نشده و پس از دریافت پیامک 
اطلاع رسانی و مشاهده پیغام هشدار بیمه در جایگاهها 
اقدام به اصلاح مشــخصات خودرویی بیمــه نامهکنند. 
لذا اجرای این طرح، گام موثــری درجهت اصلاح بانک 

اطلاعاتی بیمه مرکزی و افزایش دقت آن بوده است.
عزیزی با اشــاره به اینکه این طرح در بخش ناوگان نفت 
گازسوز به طور مستمر ادامه خواهد داشــت، اضافه کرد: 
در بخش ناوگان بنزین ســوز نیز با اولویت ناوگان عمومی 
ازجمله تاکسی های درون و برون شهری و وانت بارها مراحل 
شناسایی و اطلاع رسانی به جامعه هدف در حال طی شدن 

است که به زودی گزارش آن اعلام خواهد شد.

وزیــرکار گفت: در ســال 
۱۴۰۱بیش از یک میلیون 
و در ۱۰ماهــه ۱۴۰۲بیش 
از ۹۰۰هزار فرصت شغلی 
در کشــور ایجاد شده است 
که انتظار می رود تا پایان سال این رقم به بیش از یک 
میلیون شغل برســد. پرداخت تسهیلات به منظور 
ایجاد اشتغال همواره در سنوات گذشته بود. اما یکی 
از ایرادهایی که به آن وارد می شد. بحث انحراف منابع 
بود. دولت ســیزدهم موفق به پرداخت تســهیلات 

اشتغالزایی با کمترین میزان انحراف شده است.
داده های آماری نشان می دهد که دولت سیزدهم 
در راســتای جلوگیری از این آسیب و سوق دادن 
تسهیلات به فرصت های اشتغالزایی، الگوی اطلس 
ملی اشتغال و ســامانه جامع رصد ملی اشتغال را 
راه اندازی کرده و در قالب زیســت بوم ملی اشتغال 

توانسته موفق عمل کند.

سامانه ملی رصد اشــتغال با هدف کسب اطلاعات 
دقیق از ورودی و خروجی های بــازار کار و میزان 
اشتغال ایجادی در راستای برنامه دولت سیزدهم 
برای ایجاد ســالانه یک میلیون شــغل راه اندازی 
شده و از طریق آن، عملکرد دستگاه های اجرایی در 
حوزه اشتغال و شناسایی آمار بیکاران و شاغلان و 

فرصت های شغلی موجود مشخص می شود.
از ویژگی های سامانه این اســت که بستری برای 
شفاف سازی آمارهای اشتغال در هر استان فراهم 
می کند و فرصت های شغلی موجود به طور روزانه 
در آن رصد می شــوند تا ضمن در دسترس بودن 
اطلاعات، بهره برداری مطلوب از نتایج آمارگیری در 
برنامه ریزی ها و سیاست گذاری ها صورت گیرد. سید 
صولت مرتضوی. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اظهار کرد: در سال  ۱۴۰۱ بیش از یک میلیون و در 
۱۰ ماهه ۱۴۰۲ بیش از ۹۷۰ هزار فرصت شغلی در 

کشور ایجاد شده است.
مرتضوی با بیــان اینکه ســامانه های وزارت کار، 
رصد و پایش اشــتغال را در ســطح کشــور انجام 

می دهند، خاطرنشان کرد: این اعداد به دقت قابل 
راســتی آزمایی است و با سه شــیوه، مشاغل ثبت 
شــده را پایش می کنیم. وی تصریح کرد: علاوه بر 
روش های غیر حضوری، بازدید میدانی از مشاغل 

ایجاد شده برای راستی آزمایی انجام می شود.
صولت مرتضوی، وزیــرکار دربــاره جزئیات آمار 
اشتغالزایی می گوید: طراحی و راه اندازی سامانه های 
جامع اطلاعات بازار کار در آینــده نزدیک بخش 
عمده ای از نیازهای داده محور اشــتغال کشــور را 

مرتفع خواهد کرد.
وی افزود: با داشتن اطلاعات جامع و دقیق می توان 
به برنامه ریزی مناســب و نظارت دقیق و اثرگذار 
در حوزه اشتغال کشور دســت پیدا کرد. در حال 
حاضر نزدیک به ۱۰۰ درصد از تعهد ایجاد اشغال 
ســالانه یک میلیون نفر دولت ســیزدهم در سال 
۱۴۰۲ محقق شده اســت. وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: پیش بینی واقع بینانه این است که 
طی ۲ تا سه سال آینده وضعیت اشتغال در ایران به 

استانداردهای جهانی برسد.

شایلیقرایی
Newskasbokar@gmail.com

تسهیلات ایجاد شغل با کمترین میزان انحراف پرداخت شد

تحقق وعده های اشتغال زایی 

آغازطرحشناساییخودروهایبنزینسوزفاقدبیمه

بافتهایفرسودهدرکشوربه۷۰هزارهکتاررسید

تولیدمرغگرمبه۲۶۰هزارتنمیرسد

ساخت۱۶۶هزارواحدینهضتمسکندرشهرهایجدید

انتقالدانشوتکنولوژیبهبازارکار
حمیدحاجاسماعیلی،کارشناساقتصادی

در موضوع اشتغال باید سرعت جریان از حالت 
کندی خارج شده و نمود بیشتری در بازار کار و 
جامعه داشته باشد. مشکل کارخانه ها، بنگاهها، 
کارآفرینان و کارفرمایان هم باید با حمایت دولت 
برطرف شود. از ســوی دیگر دولت می بایست 
تمام اهتمام خود را بــرای کاهش نرخ بیکاری 
به کار گیرد. دولت باید روی زیرساختها بیشتر 
تمرکز کند تا در دراز مدت شغل ایجاد کند. در 
حال حاضر یکی از موضوعات افزایش بهره وری 
بنگاه و نیروی انسانی است تا کارگرانی که در 
بخش های خصوصی و دولتی یا نهادهای نیمه 
دولتی مشغول کارند بتوان با بازآموزی و افزایش 

مهارت توانمند کرد. 
این در حالی است که در روند رو به رشد و توسعه 
کشور، انتقال دانش و تکنولوژی به کشور اهمیت 
بالایی دارد و کارجویانی که به خارج اعزام می 
شوند تجربه و دانش بیشتری کسب و آن را به 
داخل منتقل می کنند تا دریچه هایی جدید 
برای توسعه بازار کار و ارتقا بهره روی در کشور 

ایجاد شود.
باید به ایــن مهم نیز توجه داشــت که جذب 
سرمایه گذاری یکی از اساسی ترین مولفه های 
توسعه بازار کار است و بدون دسترسی به منابع 
مالی نمی توان کار اساسی در حوزه اشتغالزایی 
انجام داد. ســرمایه های خارجی و داخلی باید 
به سرعت جذب و در راستای ایجاد زمینه ها و 
مشوق های لازم برای حضور بخش خصوصی در 
عرصه اشتغالزایی خصوصا اشتغالزایی از طریق 

توسعه تولید به کار گرفته شود. 
برای ایجاد تحرک در بخش های مختلف برای 
حرکت به سمت اشتغالزایی نیازمند مشوق هایی 
در حوزه مالیــات، بیمه ها و… از یک ســو و 
همچنین فراهم کردن زیرساخت های مناسب 
از سوی دیگر هستیم. قاعدتا برای این کار دولت 
باید به منابع مالی کافی دسترسی داشته باشد. 
منابع صندوق توسعه ملی هم یکی از مهم ترین 
این منابع است و دولت باید بتواند با مساعدت 
مجلس از منابع این صندوق برای سرمایه گذاری 
ســازنده در حوزه اشتغالزایی اســتفاده کند. 
همچینن استفاده از فاینانس های خارجی هم 

باید در این حوزه مورد توجه قرار بگیرد.
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فناوری و 
اطلاعات

مشارکت بیش از ۵۰۰ شرکت در ایران هلث ۱۴۰۳
دبیر نمایشگاه ایران هلث ۱۴۰۳، از نام نویسی بیش از ۵۰۰ شرکت داخلی برای حضور 

در این نمایشگاه خبر داد و گفت: روند ثبت نام شرکت ها همچنان ادامه دارد.
به گزارش روابط عمومی ایران هلث، امین رضا خالقیان اظهار داشــت: بیش از ۲۵ 
هزار مترمربع فضای نمایشگاهی تاکنون جهت برگزاری بیست و پنجمین دوره این 

نمایشگاه اختصاص یافته است که در صورت نیاز قابل افزایش نیز خواهد بود.
وی افزود: هماهنگی های لازم برای هرچه باشــکوه تر برگزار شدن این رویداد مهم 
کشور با سازمان های دولتی، تشکل ها، انجمن های حوزه سلامت و فعالان صنعت 

صورت گرفته است.
خالقیان ادامه داد: تا به این لحظه درخواست های ثبت شده از شرکت های خارجی 
در قالب غرفه های ارزی به بیش از چهار هزار مترمربع رســیده است و امید داریم 
میزبان شــرکت های خارجی بیشتری نســبت به دوره های گذشته این نمایشگاه 
باشــیم. علاقمندان برای کســب اطلاعات بیشــتر و ثبت نام می توانند به پایگاه 
ir.iranhealth۲۰۲۴ مراجعه کنند. نمایشگاه ایران هلث به عنوان مهمترین رویداد 
در حوزه تجهیزات و خدمات پزشکی، دندانپزشکی، آزمایشگاهی، دارویی در منطقه 
که سالانه تعداد زیادی از شرکت های توانمند در آن حضور دارند، فرصتی مغتنم برای 

شرکت های فعال داخلی و بین المللی است.
در این صنعت، دستاوردها و محصولات آنها در معرض بیش از ۲۵ هزار بازدیدکننده 
متخصص و دست اندرکاران این صنعت قرار می گیرد و با در نظر گرفتن روند تقاضای 
بازار و جهت گیری این رشد، صنعت، فعالیت ها و نوآوری های آتی آن را هدایت می 
کند. ایران هلث بیست و پنجم از ۲۹ اردیبهشت تا اول خرداد ۱۴۰۳ به همت پارک 

فناوری پردیس در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار خواهد شد.

ساخت محصولات تحریمی صنعت دریا و نفت و گاز 
مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان از ساخت سنسورهای فیبرنوری دریایی که پیش از 
این امکان واردات آن به دلیل تحریمها وجود نداشت خبر داد وگفت:سنسورها در اکتشاف 

نفت و پایش ترددهای غیرمجاز کاربرد دارند.
بهروز خیراندیش مدیرعامل یک شــرکت دانش بنیان با اشاره به ساخت سنسورهای 
فیبرنوری دریایی توســط متخصصان این شــرکت در این باره توضیــح داد و گفت: از 
سنسورهای فیبر نوری برای اندازه گیری تغییرات فیزیکی یا شیمیایی در محیط های 
مختلف استفاده می شود که در صنایع مختلفی چون صنایع دریایی، دفاعی و نفت و گاز 

و… کاربرد دارد.
مدیرعامل شرکت نورآفرین ایده افزود: به دلیل اینکه زیر سطح دریا تنها امواج آکوستیک 
منتشر می شوند در نتیجه دتکتورها و سنسورها یا آکوستیک پایه ها، اهمیت بسیار زیادی 
دارند و در نتیجه برای اکتشاف نفت و پایش ترددهای غیرمجاز در حریم اسکله ها مورد 
استفاده قرار می گیرد. خیراندیش آشکارســازی زیر آب برای پیدا کردن خطوط لوله 
نفت و اجسام خاص، مانیتورینگ خطوط لوله در دریا و بهبود استخراج نفت در دریا را از 

کاربردهای سنسورهای فیبرنوری در دریا برشمرد.
وی با اشاره به عقد قرارداد با صنعت دفاعی کشور برای به کارگیری این سنسورها در حوزه 
دفاعی کشور درباره قیمت این محصول توضیح داد و گفت: سنسورهای فیبرنوری در دنیا 
سنسورهای گران قیمتی هستند چرا که تکنولوژی روز هستند و از سال ۲۰۰۰ در کل 
دنیا مرسوم شده است. هر سامانه سنسور فیبرنوری از چند صدهزار دلار تا چند میلیون 

دلار بسته به اینکه در کدام صنعت مورد استفاده قرار می گیرد، قیمت گذاری می شود.
این فعال فناور ادامه داد: مهم ترین صنعتی که به سمت استفاده از محصول رفته، صنعت 
نفت و گاز است و از آنجایی که این صنعت در کشور ما اطلاعات زیادی از زیر دریا ندارد، 

نیازمند سامانه ای هستیم که این اطلاعات را از اعماق خلیج فارس به ما ارائه دهد.
خیراندیش تصریح کرد: یکی از کاربردهای اصلی سنسورهای فیبر نوری در صنعت نفت و 
گاز، نظارت بر دما و فشار در خطوط لوله است. این سنسورها قادر به اندازه گیری دما و فشار 
در نقاط مختلف خطوط لوله هستند. تشخیص نشتی و نقص و نظارت بر شرایط محیطی 

را می توان از ویژگی های این سنسور در این صنعت عنوان کرد.
وی با بیان اینکه این محصول دارای کاربری خاصی است و به دلیل تحریم ها اصلاً واردات آن 
به کشور انجام نمی شد، افزود: شرکت ما در برخی حوزه های سنسورهای فیبرنوری پیشتاز 

و انحصاری است و در برخی حوزه های دیگر چند شرکت دیگر فعالیت دارند.

اپل با دانلود اپلیکیشن ها از وب موافقت کرد
شــرکت آمریکایی اپل برای عمل به مقررات اتحادیه اروپا و اجتناب از نقض آنها، برای 
نخستین بار، به کاربران اروپایی اجازه خواهد داد اپلیکیشن های آیفون را از پلتفرم های 

وب دانلود کنند.
به گزارش ایسنا، اپل در راستای این تغییرات، به توسعه دهندگان اپلیکیشن اجازه می دهد 
به کاربران خارج از فروشگاه برنامه این شرکت، تخفیف عرضه کنند و سایر فروشگاه های 

برنامه، اپلیکیشن های خود را به کاربران آیفون ارائه کنند.
اکثر این تغییرات بلافاصله اجرایی می شوند، بجز امکانی که به توسعه دهندگان اپلیکیشن 
اجازه می دهد اپلیکیشن ها را از وب سایت ها توزیع کنند. طبق اعلام اپل، این قابلیت در 

بهار عرضه خواهد شد.
تغییرات اعمال شده از ســوی اپل، جدیدترین دور اصلاحات مرتبط با رعایت »قانون 
بازارهای دیجیتال« اتحادیه اروپاست که از اوایل ماه میلادی جاری به اجرا درآمد. این 
قانون، سلطه پلتفرم هایی نظیر موتور جست وجوی گوگل، فروشــگاه برنامه اپل، بازار 
آمازون و فیس بوک شرکت متا پلتفرم را هدف گرفته تا رقابت در این فضا را بهبود دهد. این 
شرکت باید مقررات تصویب شده را رعایت کنند و در صورت نقض آنها، با جریمه هایی بالغ 
بر ۱۰ درصد از درآمد سالانه خود روبرو می شوند و در صورت تکرار تخلف، این جریمه به 

۲۰ درصد از درآمد سالانه آنها افزایش پیدا می کند.
نظام متفاوت اپل، فشار فزاینده ای از سوی رگولاتورها و رقیبان را جلب کرده است. این 
شرکت هفته گذشته اعلام کرد حساب توسعه دهنده برای شرکت »اپیک گیمز« را احیا 
خواهد کرد و به این سازنده بازی اجازه می دهد فروشگاه برنامه اختصاصی خود در اتحادیه 
اروپا را بسازد که با فروشگاه اپل رقابت خواهد کرد. این رویکرد، یک روز پس از آن اعلام شد 
که رگولاتورهای اروپایی، تصمیم اپل برای ممنوعیت شرکت »اپیک گیمز« را زیر سوال 

بردند و چشم انداز جریمه های بیشتر برای سازنده آیفون، شکل گرفت.
این شرکت همچنین در ماه میلادی جاری با جریمه ۱.۸ میلیارد یورویی اتحادیه اروپا 
برای مانع تراشــی در رقابت سرویس های پخش موســیقی روبرو شد که اشتراک های 
ارزان تری عرضه می کنند. اپل برای این جریمه درخواست تجدیدنظر کرده و اعلام کرده 

که رگولاتورها نتوانسته اند شواهد معتبری از آسیب دیدن مصرف کنندگان ارائه کنند.
اپل اقدامات دیگری از جمله تغییر هزینه مورد مطالبه از سوی توسعه دهندگان، انجام 
داده تا فعالیت فروشگاه اپ استور مطابق با قانون اتحادیه اروپا باشد. این شرکت کمیسیون 
۳۰ درصدی برای نرخ ارزان تر ۱۷ درصد را حذف کرد. در عوض، یک هزینه پردازش سه 
درصدی برای اپلیکیشن هایی اعمال خواهد کرد که از سیستم خرید درون برنامه ای اپل 
استفاده می کنند و یک هزینه ۵۰ سنتی برای نصب برنامه برای نرم افزاری مطالبه می کند 

که در مدت ۱۲ ماه، بیش از یک میلیون دفعه دانلود شده است.
مارگارت وستاگر، کمیســر رقابت اتحادیه اروپا هفته گذشته به بلومبرگ گفت: قانون 
بازارهای دیجیتال کاملا اختصاصی است و همین طور زمانی که مربوط به ساختار هزینه 

می شود که در واقع افراد را قادر می سازد از این مزایای جدید، بهره مند شوند.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، اپل به همراه شــرکت متا و تیک تاک در دادگاه های اروپا 
علیه عنوان »دروازه بان« که از ســوی اتحادیه اروپا برای آنها تعیین شده است، مبارزه 
می کنند. شرکت بایت دنس )شــرکت مادر تیک تاک(  ماه گذشته در مبارزه دادگاهی 
 برای معلق کردن تصمیم اتحادیه اروپا، شکســت خورد و فعلا مجبور است به مقررات 

جدید عمل کند.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات از ارائــه بیش از ۴ 
هزار خدمــت از طریق پنجره 
ملی خدمات دولت هوشمند 
و اســتفاده ۴۰ میلیون نفر از 
آن خبر داد و گفت: میزان پوشــش فیبرنوری امسال با 
افزایش سه برابری نسبت به سال گذشته به ۷ میلیون 
خانوار رسید و در تلاشیم ســال آینده میزان پوشش را 
به حداقل دو برابر برسانیم. به گزارش وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در پیامی سالروز تاسیس این وزارتخانه 

را تبریک گفت.
متن کامل پیام وزیر ارتباطات به شــرح ذیر است: با فرا 
رسیدن بیســت و یکم اسفندماه ســال ۱۴۰۲، وزارت 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات صــد و چهل و هفتمین 
سالروز تاســیس خود که امســال مقارن با حلول ماه 

پربرکت رمضان شده است، را گرامی می دارم.
وزارتخانه ای که در سال ۱۲۵۵ هجری شمسی با ارائه 
خدمت تلگراف آغاز بکار کرد و در سال های بعد پست و 
تلفن نیز به خدمات آن اضافه شد و سال ها نام آن »وزارت 
پســت، تگراف و تلفن« بود تا امروز که گستره خدمات 
آن از عمق اقیانوسها )فیبرهای دریایی( تا اوج آسمانها 
)صنعت فضایی( گسترده شــد و اکنون این وزارتخانه 
تبدیل به نهادی اســتراتژیک، پیشــران و بسترساز در 
جهت توسعه صنایع، خدمات، کسب وکارها، کاربری ها 

و مشاغل شده است.
با این مقدمه بــه بهانه صد و چهل و هفتمین ســالروز 
تاسیس وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و فرارسیدن 
روزهای پایانی سال، حسب وظیفه تلاش دارم تا بخشی 
از دســتاوردهای خادمان ملت در ایــن وزارتخانه را به 

عرض برسانم.
۱. در سالی که گذشت پروژه فیبرنوری منازل و کسب 
و کارها به عنوان مهمترین پروژه بخش ارتباطات کشور 
طبق برنامه ادامه یافت و میزان پوشش از ۲.۵ میلیون 
خانوار در سال گذشته همین موقع با افزایش تقریبا سه 
برابری به حدود ۷ میلیون خانوار رسید. پوشش فیبر در 
بیش از یک صد شهر کشور به اتمام رسیده و در بیش از 
۲۰۰ شهر دیگر در حال اجراست. در تلاشیم تا ان شاءالله 

سال آینده میزان پوشش را به حداقل دوبرابر برسانیم.
امســال در قالب افتتاح های صورت گرفتــه برای این 
پروژه بنده سفرهای زیادی به شهرهای مختلف داشتم 
و مایه خوشحالی است که در منازل و کسب و کارهای 
هموطنان سرعت های تا هزار مگابیت بر ثانیه را در قالب 
این طرح تقدیمشان کردیم. آرزوی ما فراهم کردن این 

امکان برای همه مردم ایران زمین است.
۲. در سال ۱۴۰۲ با اتصال بیش از ۳۰۰۰ روستای جدید 
به شبکه ملی اطلاعات در مجموع دولت سیزدهم بیش 
از ۷۰۰۰ روستا به اینترنت متصل شدند. روستاهایی که 

امسال متصل شدند بیشــتر در نقاط دورافتاده و صعب 
العبور بودند و برای همین برای اتصال این روســتاها به 
شــبکه ، بیش از ۷ هزار کیلومتر فیبر نوری و بیش از ۴ 
هزار کیلومتر شــبکه برق و راه دسترسی توسط وزارت 

ارتباطات نیز اجرا شده که در نوع خود کم نظیر است.
۳. با توجه به اینکه سرعت و کیفیت اینترنت همراه مورد 
توجه وزارت ارتباطات بوده است، نصب و راه اندازی بیش 
از ۶۰۰ سایت نســل پنجم تلفن همراه و ۲۰۸۳ سایت 
نســل چهارم تلفن همراه در سراسر کشور یکی دیگر از 
خدمات خانواده ارتباطات به مردم عزیز کشــورمان در 
طول این یک سال بوده است تا مجموع سایتهای نسل 
پنجم به بیش از هزار مورد و پوشش نسل چهارم تلفن 
همراه در کشور به بیش از ۹۰ درصد برسد. ظرفیت شبکه 
زیرساخت مادرمخابراتی کشور نیز در طول این یک سال 
با کمک شرکت های دانش بنیان داخلی حدود ۴۰درصد 

افزایش پیدا کرده است.
۴. امسال الحمدلله سال ویژه ای برای صنعت فضایی بود 
و رشد شتابان صنعت فضایی امســال نیز ادامه داشت. 
امسال با انجام ۶ پرتاب تحقیقاتی و عملیاتی تعداد پرتاب 
های صورت گرفته در این دو سال و اندی به ۱۲ پرتاب 
رسیدکه با تعداد پرتاب های سه دولت گذشته برابری می 
کند که این نشــان دهنده توجه جدی دولت به صنعت 

مهم و راهبردی فضایی است.
تزریق موفق ماهواره های ثریا، نور ۳، مهدا، کیهان،هاتف 
و پارس۱، احیای زیست در فضا پس از یک دهه با پرتاب 
آزمایشی نسل جدید کپسولهای زیستی کشور، طراحی 
و ساخت انواع ماهواره های بومی، توسعه فعالیت بخش 
خصوصی در صنعت فضایی، توسعه ارتباطات بین المللی 
در صنعت فضایی با کشورهای مختلف و پیشرفت قابل 
ملاحظه در ســاخت بزرگترین پایگاه فضایی کشــور، 
گوشــه ای از دیگر دستاوردهای دانشــمندان صنعت 
فضایی کشور در سال ۱۴۰۲ اســت. ان شاءالله در سال 
آینده رویدادهای فضایی متعددی پیش بینی شده است 
که طبق نقشه ده ساله توسعه صنعت فضایی کشور به 

پیش می رود.
۵. توسعه هوشمند سازی دولت یکی دیگر از موضوعاتی 
بود که همکاران من در ســازمان فناوری اطلاعات ایران 
و دبیرخانه شــورای اجرایی فناوری اطلاعات با همکاری 
مجدانه سازمان امور استخدامی اداری و سازمان برنامه و 
بودجه کشور پیگیر اجرای آن بودند. با تصویب بند ج تبصره 
۷ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشور و تشکیل کمیته 
نظارتی مربوطه، پیشرفت های قابل ملاحظه ای حاصل شد 
به نحوی که تا کنون با اتصال ۱۳۸ دستگاه دولتی )بیش 
از ۹۸درصد دستگاه های دولتی( بیش از ۴۰۰۰ خدمت/ 
مجوز را از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند ارائه 
داده و بیش از ۴۰ میلیون نفر از هموطنان عزیز از طریق 
این سامانه به بیش از ۶۵ درصد خدمات دولت به صورت 
الکترونیکی و حدود ده درصد خدمــات به صورت کاملا 

هوشمند دسترسی پیدا کرده اند.
برخط نمودن استعلامات بین دستگاهی نیز در سالجاری 
دنبال شد و توفیقات خوبی حاصل شد اما تا برخط شدن 

تمامی استعلامات بین دستگاهی هنوز فاصله داریم. در 
مرکز ملی تبادل اطلاعات نیز علاوه بر اتصال حدود ۹۰ 
دســتگاه دولتی و بخش خصوصی جدید به مرکز ملی، 
بیش از ۷.۵ میلیارد تراکنش برخط انجام شده است که 
هر کدام احتمالا یک هموطن را از یک مراجعه حضوری 
و یا ارســال یک مدرک به یک دســتگاه دولتی بی نیاز 

کرده است.
۶. پیام رسان های داخلی نیز امســال گل کاشتند و با 
حمایت های این وزارتخانه، ارائه خدمات خوب و البته 
استقبال مردم هم اکنون بیش از ۴۰ میلیون نفر از مردم 
عزیزمان از پیام رســان های داخلی به صورت مستمر 
استفاده می کنند. امسال شاهد راه اندازی خدمت جدید 
»اتصال متقابل« هم در۵ پیام رســان ایتا، بله، سروش 
پلاس، گپ و آیگپ بودیم و با اســتفاده از این قابلیت، 
کاربران هر کــدام از این پنج پیام رســان می توانندبه 
کاربران سایر پیام رسانها مســتقیما تبادل پیام داشته 
باشند. این قابلیت اخیراً در اتحادیه اروپا برای سکوهای 
پیام رســانی بزرگ دنیا تبدیل به یک ضرورت و اجبار 
قانونی شده است و مایه خوشحالی است که در کشور ما 

برای اولین بار در جهان پیاده سازی شده است.
۷. توســعه اقتصاد دیجیتال یکی دیگــر از محورهای 
کاری این وزارتخانه اســت کــه در بخش های مختلف 
دنبال می شــود. برگزاری منظم جلسات کارگروه ویژه 
اقتصاد دیجیتال و کمیســیون تخصصی ذیل آن برای 
تسهیل و کمک به توســعه اقتصاد دیجیتال با تصویب 
مقرره های مختلف، اســتقرار ۱۳ شــرکت جدید در 
منطقه ویژه اقتصادی پیــام، تولید بیش از ۶۰ محصول 
جدید در شرکت های مستقر در پارک فناوری اطلاعات 
و ارتباطات بخشــی از عملکرد این وزارتخانه در توسعه 
اقتصاد دیجیتال است. تصویب لایحه »حفاظت از داده 
های شخصی و حریم خصوصی«، تصویب یک فصل مجزا 
برای توســعه اقتصاد دیجیتال در برنامه هفتم توسعه ) 
برای اولین بار ( با احکام بسیار خوب و کمک کننده به 
توسعه اقتصاد دیجیتال با همراهی خوب دولت و مجلس 

شورای اسلامی از دیگر اتفاقات خوب این بخش است.
۸. در حوزه پست نیز توسعه و نوســازی زیرساختها و 

هوشمند سازی پست در دستور کار قرار گرفت. بحمدلله 
امسال بیش از یکصد دستگاه کامیون و کامیونت و ون 
به ظرفیت شــبکه پستی کشــور اضافه شد. همچنین 
چندین پروژه هوشمند سازی پست در مراحل مختلف 
قبول، تجزیه، رهسپاری و تحویل انجام شد که از جمله 
مهمترین آنها راه اندازی ســه نوع سیســتم هوشمند 
تفکیک هوشمند مرسولات با استفاده از ربات و هوش 
مصنوعی، بکارگیری قفسه های هوشمند )لاکر( برای 
توزیع مرسولات و موارد متعدد دیگر اشاره کرد. پست در 
سال جاری بیش از ۳۰۰ میلیون مرسوله را جابجا کرده 
است که جای خداقوت به تک تک همکاران پستی دارد.

۹. پست بانک ایران نیز با راه اندازی ۵۸۶ باجه روستایی 
جدید و ۲۳۸ دستگاه خودپرداز نسبت به ارائه خدمت به 

هموطنان عزیز در روستاهای کشور اقدام نموده است.
۱۰. در انتخابات ۱۱ اســفند هم از آنجا که برای اولین بار 
ممهور شدن شناسنامه حذف و هموطنان می توانستند 
از طریق مدارک هویتی اقدام به رای دادن نمایند، موضوع 
ارتباطات و پایداری آن از جایگاه ویــژه ای برخوردار بود 
و الحمدلله با پوشــش ۹۹.۵ درصدی ارتباطات در قریب 
به ۵۸ هزار شــعبه در قالب ۹۵ هزار نقطه رای گیری، ۹۹ 
درصد استعلامات حتی از دور افتاده ترین و صعب العبور 
ترین نقاط کشــور به صورت کاملًا برخط صورت گرفت. 
این اتفاق تاریخی که برای نخستین بار در کشور رخ داد 
مرهون اقدامات صورت گرفته در سالهای اخیر برای توسعه 
زیرساختهای ارتباطی کشور اســت که بخشی از آن در 

بندهای پیشین مورد اشاره قرار گرفت.
در پایان با تبریک این روز و بالیــدن به همه همکاران 
تلاشــگرم در وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات، 
ســازمان ها و شــرکت های تابعه و فعالان زیســت بوم 
ارتباطات و فناوری اطلاعات کشور، به همه هموطنان 
اطمینان خاطر می دهم که خادمیــن آنها در خانواده 
بزرگ ارتباطات و فناوری اطلاعات کشور، شبانه روزی 
برای فراهم کردن بهترینها برای ملت شــریف ایران در 
تلاشند. فرصت را غنیمت شمرده و ضمن تبریک حلول 
ماه مبارک رمضان و طلب دعای خیر ازهموطنان عزیز، 

پیشاپیش سال نو را تبریک عرض می کنم.

ارائه ۴ هزار خدمت از طریق پنجره ملی دولت هوشمند

پوشش فیبرنوری ۲ برابر می شود
News kasbokar@gmail.com

چین هم اکنون به طور کامل از هــوش مصنوعی در 
مدیریت و نگهداری شــبکه حمل ونقــل ریلی خود 
اســتفاده می کند. این راه آهن سریع السیر به وسعت 
۴۵ هزار کیلومتر، بزرگترین شــبکه ریلی جهان است 
که در پکن به وســیله یک سیســتم هوش مصنوعی 

کنترل می شود.
به گفته مهندسانی که در این پروژه فعالیت می کنند، 
سیســتم مذکور دقت بالا و حــدود ۸۹ درصد دارد و 
تاکنون دستاوردهایی نیز داشته است. سیستم هوش 
مصنوعی انبوهی از داده را در سراســر کشــور چین 

فراوری می کند. همچنین این سیســتم می تواند در 
عرض ۴۰ دقیقه به تیم های مسئول بررسی وضعیت 
های غیر نرمال هشدار بفرستد. به گفته لیو دائون یکی 
از مهندسان ارشــد در مرکز بازرسی زیرساخت»گروه 
دولتی ریلی چین« این سیستم کارآمد است. و در این 
باره نوشته اســت: چنین روندی به تیم های حاضر در 
محل کمک می کند بازرسی های دوباره و تعمیرات را 

در سریع ترین زمان ممکن انجام دهند.
حمل ونقل ریلی ســریع الســیر چین در جهان رتبه 
نخست را دارد و هم اکنون با سرعت ۳۵۰ کیلومتر بر 

ساعت در حال فعالیت است. همچنین قرار است سال 
آینده سرعت این سیســتم به ۴۰۰ کیلومتر بر ساعت 
برسد. دولت چین تصمیم دارد گسترش این شبکه را تا 
جایی ادامه دهد که تمام شهرها با جمیعت بیش از ۵۰۰ 

هزار نفر را بهم متصل کند.
در ســال گذشــته با کمک هوش مصنوعــی تعداد 
اختلالات کوچک در خطوط ریلی سریع السیر چین تا 
۸۰ درصد کاهش یافت. علاوه بر آن هیچ یک از خطوط 
ریلی سریع هشــداری درباره کاهش سرعت به دلیل 

اختلال در مسیر دریافت نکردند.

در گزارشی که در این خصوص منتشر شده، اشاره شده 
دامنه حرکت ریل ناشی از بادهای شدید نیز با سیستم 
هوش مصنوعی به میزان قابــل توجهی کاهش یافته 
است. محققان قبل از شروع ساخت این راه آهن سریع 
السیر در چین در ۱۵ ســال قبل مهمترین چالش را 

نگهداری آن پیش بینی می کردند.
اما سیســتم هوش مصنوعی می توانــد به طور دقیق 
اختلالات را پیش بینیو قبل از بروز مشکل هشدار صادر 
کند. بنابراین برای عملیات های نگهداری راه آهن سریع 

السیر بسیار کارآمد است.

وزیر ارتباطات گفت: به مناســبت عید نــوروز و ماه 
مبارک رمضــان، یک بســته اینترنت رایــگان برای 
مردم در نظر گرفتیــم که مردم با مراجعــه به درگاه 

 ملی خدمات دولت هوشــمند می توانند این بسته را 
دریافت کنند.

به گزارش ایسنا، عیسی زارع پور چهارشنبه در حاشیه 

جلســه هیات دولت اظهار کرد: به مناسبت عید نوروز 
و ماه مبارک رمضان، یک بســته اینترنت رایگان برای 
مردم در نظر گرفتیم که حجم آن ۵ گیگ معادل ۱۲ 

گیگ ترافیک داخل اســت. مردم با مراجعه به درگاه 
ملی خدمات دولت هوشــمند می توانند این بسته را 

دریافت کنند.

دانش بنیان ها با ســاخت دســتگاه بیهوشــی همراه 
ونتیلاتور، نیاز صنعت ســلامت به یکــی از مهم ترین 
تجهیزات اتاق های عمل و فرآیند بیهوشــی را تامین 
کردند و موجب صرفه جویی ارزی ۱۰ میلیون دلاری 

شدند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محمدرضا کمپانی، مدیرعامل یک 
شرکت دانش بنیان تجهیزات مراقبت پزشکی با اشاره 
به تولید و تجاری ســازی تجهیزات پیشــرفته کمک 
تنفسی و اتاق عمل گفت: محصول تولیدی این شرکت 
دانش بنیان، دستگاه بیهوشی همراه با ونتیلاتور است 
که در هنگام عمل های جراحی در اتاق عمل به کار برده 
می شود. با استفاده از این دستگاه پس از بیهوش کردن 
بیمار با داروهــای مربوطه بیمــار، تمامی فرآیندهای 
تنفس بیمار طی عمل جراحی تــا اتمام آن به صورت 

هوشمند و توسط دستگاه انجام می شود.
وی با اشاره به توانمندی در تامین نیاز صنعت سلامت با 
تولید ایران ساخت، افزود: تا پیش از تولید این محصول در 

این شرکت  دانش بنیان، محصول یادشده کاملًا وارداتی 
بود و ارزبری زیادی داشت با پیشینه و تجربه ای که که 
در حوزه تولید تجهیزات پزشکی داشتیم، عزم خود را 
جزم کردیم تا دستگاه بیهوشی را در ایران تولید کنیم 
پس از تحقیق و توسعه در نهایت سال ۱۳۹۱ دستگاه 
بیهوشــی ایرانی را تولید کردیم و پس از آن، طراحی و 
ساخت دستگاه ونتیلاتوری که روی دستگاه بیهوشی 
مورد استفاده قرار می گرفت، در قالب یک طرح کلان 
ملــی فناورانه که بــا حمایت معاونت علمی ریاســت 
جمهوری تعریف شد، شروع کردیم؛ سال ۱۳۹۶ موفق 
به گذراندن مراحل تولید و آزمون دســتگاه و مراحل 
بالینی دستگاه شدیم و نهایتاً موفق شدیم پروانه ساخت 
آن را از وزارت بهداشت اخذ کنیم و عملًا بتوانیم آن را 

وارد بازار کنیم.
مدیرعامل شرکت دانش بنیان الکترونیک برتر با اشاره 
به صرفه جویی ارزی ۱۰میلیون دلاری حاصل از تولید 

داخلی این محصول دانش بنیان گفت: خوشــبختانه 
با توجه بــه تولید با کیفیت محصــول ایرانی و کاهش 
وابســتگی به واردات، میزان ارزبــری این محصول به 
واسطه واردات کاهش چشمگیری داشته به طوری که 

سهم واردات اکنون حدود پنج درصد از کل بازار است..
کمپانی با اشــاره به دامنه کاربرد این دستگاه در حوزه 
ســلامت گفت: این دســتگاه در مراکز درمانی، اتاق 
عمل، حین عمل جراحی کاربرد دارد و جزو تجهیزات 
پزشکی دارای فناوری بســیار پیشرفته است که قطعاً 
برای رسیدن به تولید و خلق محصول راه بسیار زیادی 
را طی کردیم و اکنون وزارت بهداشت و مراکز درمانی، 

مشتریان عمده آن به شمار می روند.
این فعال فناور، وجه تمایز دستگاه بیهوشی با ونتیلاتور 
ایران ســاخت را قیمت بســیار مناســب آن در عین 
برخورداری از کیفیت قابل توجه دانست و افزود: قیمت 
نمونه ساخت این شرکت دانش بنیان، یک دوم تا یک 

ســوم دســتگاه های خارجی بوده و با توجه به این که 
می بایست از جهت کیفی یک روند پر پیچ و خم را طی 
کند که عمده تولیدکنندگان کشــور نیز آن را تجربه 
می کنند، دستگاه از کیفیتی بسیار بالا برخوردار است. با 
تحقیق و توسعه مستمر، این دستگاه تا چند سال آینده 
جزو تجهیزات کاملا بی نقص خواهد بــود که در بازار 

جهانی وجود خواهد داشت.
کمپانی ادامه داد: این محصــول دانش بنیان، از جهت 
کیفیت و مشــخصات فنی این دســتگاه با نمونه های 
وارداتی خارجی برابری می کند حتی در بعضی موارد، 
از گزینه های بیش تری در دســتگاه های تولید داخل 

استفاده شده است.
مدیرعامل شرکت دانش بنیان الکترونیک برتر عنوان 
کرد: ما به طور مســتقیم برای حدود ۶۰ نفر اشــتغال 
ایجاد کرده ایم که اکثر آنهــا افراد تحصیل کرده با رنج 
سنی زیر ۳۰ سال هستند و با توجه به حلقه های کسب 
و کار ایجاد شده اشتغال ایجاد شده غیرمستقیم بیش 

از ۲۰۰ نفر است.

هوش مصنوعی راه آهن سریع السیر چین را اداره می کند

بسته اینترنت رایگان ۵ گیگی عیدی دولت به مردم

۱۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی با تولید دستگاه بیهوشی
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کشاورزي

هر کشوری برای داشتن سهمی از بازار 
محصولات کشــاورزی جهــان نیاز به 
پیش شرط هایی برای موفقیت دارد. یکی 
از این پیش شــرط ها تجهیز زمین های 
کشاورزی به سیستم مکانیزاسیون است. 
افزایش سطح زیر کشت محصولات کشاورزي، مهم ترین راهکار 
توسعه بخش کشاورزي اســت که موجب توسعه یافتگي کشور 
مي شــود. از جمله مشکلاتي که کشــاورزي ما با آن روبه روست، 
سنتي بودن و استفاده اندك از تکنولوژي هاي نوین در این عرصه 
است. نزدیک به نیم قرن از سرآغاز ماشینی شدن کشاورزی ایران 
می گذرد اما همچنان اوضــاع مکانیزاسیون کشاورزی در کشور 
نــابــسـامـان است، هرچند این مسئله تازه ای نیست. به گفته 
برخي از کارشناسان میزان تزریق ماشین آلات به بخش کشاورزی 
در سال های اخیر نه تنها باعث تحقق برنامه های مکانیزاسیون نشده، 
بلکه جوابگوی میزان استهلاك ماشین آلات موجود نیز نبوده است. 
در این بین عدم آموزش مطلوب، نبود آگاهی صحیح و عدم وجود 
انگیزه کافی برای پذیرش مکانیزاسیون با چاشنی ترس از هزینه های 
ناشی از اشتباهات احتمالی، موجب شده تا کشاورز سنتی همچنان 

راه خود را از مسیر پیشرفت جامعه کشاورزان صنعتی جدا کند. 

    تحريم؛ عامل عقب ماندگي در مکانيزاسيون
یکي از کارشناسان سازمان نظام مهندسي استان تهران، افزایش 
تولید محصولات کشــاورزي، افزایش ســطح زیر کشت، کاهش 
هزینه هاي تولید و آسان شدن فعالیت کشــاورزي را از مهم ترین 
مزایاي استفاده از ماشین آلات در کشاورزي مي داند. مرتضي شجاعي 
به »کسب وکار« مي گوید: در صورت ورود مکانیزاسیون به کشاورزي 
اولا منابع موجود در این بخش بهره وري بیشتري پیدا مي کند ثانیا با 
توسعه مراکز متعدد تولید، نگهداري و تعمیر ماشین آلات کشاورزي 
اشتغالزایي و کسب درآمد نیز افزایش مي یابد. این کارشناس حوزه 
کشاورزي درباره وضعیت نابسمان مکانیزاسیون کشاورزي در کشور 
می گوید: تحریم، باعث عقب ماندگی ایران درباره مکانیزاســیون 
کشاورزی شده است و در حال حاضر نیز یک سری ادوات دیجیتالی 
وارد بازار جهانی شده که ریزش های کمتری دارند اما به دلیل تحریم، 
ایران نمی تواند از این ادوات اســتفاه کند. وي دیگر مشکلات این 
حوزه را وجود قطعات چینی در بازار مي داند که از کیفیت پایینی 
نیز برخوردار هستند و معتقد است که تحقیقات کارشناسان آب و 
منابع طبیعی نشان می دهد ضریب مکانیزاسیون و سرمایه پشتیبان 

سرانه در شرایط خوبی قرار ندارد، به طوریکه در این حوزه لبنان نیز 
نسبت به ایران برتری دارد. 

    رونق اقتصادي
شجاعي با اشاره به این موضوع که اکنون 20 درصد جمعیت شاغلان 
کشاورزی، حدود 12 درصد تولید ناخالص داخلی را تامین می کنند، 
ادامه مي دهد: از طرفی میزان درآمد سرانه فعالان بخش کشاورزی 
حدود 60 درصد سایر بخش هاست؛ مسئله ای که نشان دهنده ضعف 
اقتصادی، فقر، پایین بودن درآمد سرانه و نبود امکان ایجاد پس انداز 
و در نهایت نبود امکان سرمایه گذاری مطلوب توسط فعالان برای 
مشارکت در توسعه بخش اقتصادی است. این کارشناس در ادامه با 
بیان این موضوع که: متاسفانه بخش کشاورزی ما با پدیده اشتغال 
ناقص، بیکاری و مهاجرت شناخته شده، مواجه است، مي گوید: در 
این بخش، تعداد زیادی از شــاغلین قادر نیستند ساعات اشتغال 
مفید سالانه خود را حتی به تعداد نصف ساعات معمول کار برسانند. 
این فعال بخش کشــاورزی معتقد اســت: اگر در کنار توســعه 
مکانیزاسیون و یکپارچه سازی اراضی و تولید رقابتی، به تامین کار 
مفید و کامل بخش کشاورزی بیندیشیم، پتانسیل اشتغال واقعی 
بخش، بسیار کمتر از میزان اشتغال فعلی است. وی ادامه مي دهد: 
رونق اقتصادی کشاورزی در کنار افزایش تولیدات و بهبود بهره وری، 
می تواند موجب توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی وابسته به کشارزی 

را ایجاد و تا حدودی اشتغال ناقص شاغلان موجود را برطرف کند.

    افزايش صادرات همراه با مکانيزاسيون
به گفته شجاعي مکانیزاسیون کشاورزی، عاملی اساسی و تاثیرگذار 
بر تولید و صادرات محصولات کشاورزی است. این کارشناس معتقد 
است که افزایش تولید محصولات کشاورزی در واحد سطح و بهبود 
کیفیت محصولات و جلب اعتماد بازار، فقط در سایه مجهز شدن 
به وسایل و امکانات پیشــرفته و به موازات آن تقویت مدیریت ها 
امکان پذیر است. وي در ادامه با بیان این مطلب که هنوز در جهت 
مکانیزاسیون کشاورزی، اقدامات جدی صورت نگرفته و هنوز شیوه 
کاشت، داشت و برداشت در کشــاورزی به شکل سنتی می باشد، 
تاکید مي کند که روش سنتی ضمن کاهش تولید در واحد سطح، 

سبب افزایش قیمت تمام شده محصولات کشاورزی هم مي شود.

    خرد بودن اراضي؛ مانع اصلي
شجاعي مانع اصلی بر سر راه مکانیزاسیون کشاورزی را وسعت کوچک 

زمین های کشاورزی مي داند و ادامه مي دهد: به کارگیری شیوه نوین و یا 
به عبارت بهتر مکانیزاسیون کشاورزی در زمین های کوچک امکان پذیر 
نبوده و اگر امکاناتی نیز برای آن فراهم شــود، از نظر اقتصادی مقرون 
 به  صرفه نخواهد بود، چراکه سبب کاهش قیمت تمام شده محصولات 

کشاورزی نخواهد گردید. این کارشــناس در ادامه دلیل عدم استقبال 
کشــاورزان از مکانیزه کردن زمین هاي خود را این گونه عنوان مي کند: 
کشاورزان از نظر مالی به شدت زیرفشار هســتند و بازاری برای خرید 
ماشــین آلاتی که بخواهند از کشــور وارد کنند وجود ندارد و از همه 

مهم تر اینکه زمین های کشاورزی ما به صورت خرد هستند و استفاده 
از ماشین آلات مشــکلات خود را دارد چراکه برای انجام مکانیزاسیون 
زمین های کشاورزی نیاز به زمین های وسیع است و از آنجا که زمین های 

کشاورزی ما خرد هستند، مکانیزاسیون برای آنها پرهزینه می شود.

»کسبوکار«ازاوضاعنابسامانکشاورزيمدرنگزارشميدهد

مکانیزاسیون؛  رمز موفقیت کشاورزی

تولید میوه هــاي خشــک به عنوان 
نمونه اي از فعالیــت صنایع تبدیلي، 
مي توانــد موجــب رونق صــادرات 
غیرنفتي شــود. بــه گفتــه برخي از 
کارشناسان، ایران بعد از ترکیه دومین 

تولید کننده و صادرکننده میوه هاي خشک در جهان است.
 قبل از ورود صنعت بســته بندي، میوه هاي خشک به صورت 
فله اي و با بیل یا پارو در گوني هاي کنفــي ۳0تا ۵0 کیلویي 
وارد بازار مصرف مي شــد و تجارت آن اســم و رسمي نداشت 
اما در حال حاضر خرید و فروش میوه هاي خشــک تبدیل به 
یک تجارت جهاني گران قیمت شــده و ماشــین هاي مدرن 
خشک کن و ظرافت بســته بندي کشــمش و هلو و شفتالو، 
کســب و کار خشــکبار ایران را پرآوازه و افراد مشغول در این 
حوزه را ثروتمند کرده است اما انگار این ثروت فقط شامل حال 
صادرکننده ها مي شود و فروشــنده های داخلي این محصول 
گران قیمت باید چشم انتظار مشــتري، به در مغازه اش چشم 

بدوزد.
 براساس آمار ســازمان گمرك خشکبار ایران ۴ قلم پرمصرف 
دارد: خرما که 10درصد از تولید آن صادر مي شود ، دومین قلم 

خشکبار صادراتي پسته است و بعد کشمش و انجیر. 
اقلام دیگر مثل مغز گردو و بادام، برگه زردآلو، قیســي و هلو 
بیشــتر مصرف داخلي دارد  و چیزي حدود  ۵ تا 10 درصد  آن 

صادر مي شود. 
روش خشک کردن همواره در دســتور کار باغداران متداول 
بوده چون از نظر اقتصادي لازم ترین کاري بودکه با آن مي شد 
از ضایعات حداکثري جلوگیري کرد، خشــک کردن میوه به 
روش سنتي از قدیم ترین ایام در جغرافیاي ایران امري عادي 

و همگاني بود. 
در دماوند و روستاهاي اطراف آن درباره سیب درختي همچنین 
کارهایي انجام مي شــود. صنعت و تجارت خشکبار، در 2دهه 
اخیر رشد چشمگیري داشته است البته خرید این نوع میوه ها 

براي خریدار گران است. 

    كسادي بازار داخلي ميوه هاي خشك
مصطفي احمدي؛ رئیس اتحادیه خشــکبار درباره گراني میوه 
خشــک به »کســب وکار« مي گوید: به دلیل هزینه زیاد براي 
فرآوري و تولید و کم شدن زیاد حجم میوه، این محصول خیلي 
گران است. وي ادامه مي دهد: بازار فروش میوه خشک در داخل 
خیلي رونقي ندارد، بیشترین فروش این محصول براي صادرات 
است. به ویژه در فصل بهار و تابستان که همه میوه ها  تر و تازه شان 
در بازار وجود دارد و میوه هاي خشک در آجیل فروشي ها خاك 

مي خورند.
 احمدي در ادامه با بیان  این که خرید میوه خشک در بین مردم 
هم جا نیفتاده اســت و هم قیمت تمام شــده اش آنقدر گران 
است که قدرت خرید را از مردم مي گیرد، ادامه مي دهد: بیشتر 
میوه خشک ما به عنوان ســوغات به خارج فرستاده مي شود و 

مصرف داخلي این محصول حکم طلا را دارد. 

وي که خود نیز فروشــنده خشکبار اســت، درباره فروش  این 
محصولات در بازار داخــل مي گوید: درواقع ما ســود چنداني 
از فــروش ایــن محصــول نداریم و فــروش اصلي مــا همان 
آجیل اســت و از میوه خشــک پولي براي مــا درنمي آید. این 
میوه هاي خشــک که هدف از تولید آنها جلوگیري از هدررفت 
 محصولات کشــاورزي بوده، اکنون جزو تنقلات اشــرافي به 

حساب مي آید. 
رئیس اتحادیه خشکبار معتقد است که بازار خشکبار مي تواند 
بازوي توانایي براي کشاورزي باشد و ادامه مي دهد: بزرگ ترین 

مشکل کشاورزي ایران ضایعات فراوان در گذشته بوده است. 

انجیرهاي باغداران گاه تا دو سومش ضایعات مي شده است اما 
وجود این صنعت مي تواند زمینه اقتصادي بهتري براي باغداران 

فراهم کند. 
 

    ميوه هاي وارداتي بي كيفيت هستند
جلال بهرادمهر؛ یکي از تولیدکنندگان و کارشــناس میوه هاي 
خشک در تهران درباره بازار میوه هاي خشک به »کسب وکار« 
مي گوید: از زمان شکل گیري این بازار به صورت صنعتي حدود 
هشت سال مي گذرد در صورتي که بازار سنتي این محصولات، 
قدمتي 70 ساله دارد. وي ادامه مي دهد: 10 قلم میوه متشکل از 

سیب، هلو، خرمالو، انجیر، موز، آلو، کیوي، آناناس و... بخش اصلي 
بازار میوه هاي خشک را تشکیل مي دهند و به تازگي میوه هاي 
جدیدي نیز به این اقلام اضافه شده و مجموعه میوه هاي خشک 
مورد استفاده در این بازار را به حدود ۳0 قلم افزایش داده است. 
بهرادمهر، درباره واردات این میوه ها مي گوید: واردات میوه هاي 
خشک عموما از کشــورهاي تایلند، فیلیپین، چین و... صورت 
مي گیرد و این میوه هاي خشــک وارداتي، کیفیت نمونه هاي 
داخلي را نداشته و اصولا قابل مقایسه با نمونه هاي ایراني نیست.
 به گفته این تولید کننده میوه هاي خشک شده ایراني با همان 
طعم طبیعي میوه ارائه مي شــود اما میوه هاي وارداتي بیشــتر 

فرآوري شده و همراه با شکر و افزودني ها بوده و قیمت تمام شده 
آن یک سوم نمونه هاي ایراني است. 

بهرادمهر در ادامه بــر این موضوع تاکید مي کنــد: نمونه هاي 
ایراني از خارجي کاملا قابل تشخیص است و حتي از نظر ظاهر 
نیز تفاوت فاحشي دارند و از این نظر غیرقابل تقلب است. قطر 
میوه هاي خشک وارداتي ضخیم تر بوده و این میوه ها سنگین تر 
از میوه هاي ایراني هستند و از نظر طعم و مزه نیز غیرقابل قیاس 
با میوه هاي خشک ایراني هستند. وي در ادامه مي گوید: واردات 
میوه هاي خشک هم به صورت میوه هاي مخلوط و هم به صورت 

میوه تک  صورت مي گیرد. 

خشكبارميتواندبازويتواناييبرايکشاورزيباشد

خاک خوري میوه هاي خشک در بازار داخلي
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گردشگری

محلات يكــي از خــوش آب و هواترين 
شهرســتان هاي كشــور ايران به شمار 
مي آيد. جايي كه سرشار از گل است و به 
»هلند ايران« شــهرت دارد. شهرستان 
محــلات يكــي از شهرســتان هاي 
زيباي اســتان مركزي اســت و از يك بخش به نام بخش مركزي 
و دو دهستان تشكيل شــده است. مركز آن شــهر محلات است. 
فعاليت عمده شهرستان محلات پرورش گل هاي تزئيني، پرورش 
آبزيان زينتي و معادن سنگ و سنگ بري است. محلات در روزگار 
هخامنشيان بخش كوچكي از ايالت ماد به شــمار مي رفته است، 
اين منطقــه در دوران اشــكانيان جزئي از ايالت والي نشــين ماد 
بزرگ محسوب مي شد، در زمان ســلوكيان اين ناحيه، مخصوصا 
 قســمت شــمالي آن يعني دهســتان خورهه مورد توجه حكام 

يوناني بوده است. 

  شهر گل و گياه يا هلند ايران 
محلات، شــهري اســت آراميده در آغوش گل هاي زرد ميخك و 
شقايق هاي سرخ وحشــي كه به دليل شهرتش در پرورش گياهان 
زينتي، به »هلند ايران« معروف شده اســت. اين شهر به دليل قرار 
گرفتن در دامنه كوهستان، وجود باغ ها، مزارع پرورش  گياهان زينتي 
و همچنين دور بودن از مراكز و كارخانه هاي آلاينده هوا، از ســوي 
گردشگران خارجي به »بهشت افســانه اي« نيز شهرت پيدا كرده 
است. پرورش گل در محلات، از پيشــينه ديرينه اي برخوردار بوده 
و با تاريخچه گلكاري در ايران گره خورده اســت. تاريخچه گلكاري 
در ايران به 85 سال پيش باز مي گردد. نخستين بار فردي مسيحي 
از اهالي تهران به نــام »پرتيوار« كه گلــكاران محلات معتقدند از 
هلندي هاي مقيم پايتخت بوده است، به اتفاق چند نفر از هموطنانش، 
در باغ خود در تهران با وارد كردن بذر گل از هلند اقدام به پرورش گل 
كرد. سركارگر استخدام شده از ســوي »پرتيوار« از اهالي محلات 

به نام »يحيي خان« بود كه سال ها براي كار به تهران رفته و پس از 
بازگشت به ديار خود، كشت گل ها را  در محلات به شكلي حرفه اي 
رواج داد، تا آنجا كه درحال حاضر نيز محلات به عنوان يكي از مراكز 
توليد انواع گل هاي زينتي در آسيا، از جايگاه ويژه اي برخوردار است. 
به عنوان نمونه، جايزه برتر نمايشگاه بين المللي »اوزاكاي« ژاپن كه 
چندسال پيش برگزار شد، به پرورش دهندگان گل »گلايل« محلات 

تعلق گرفت. 

  جاذبه هاي گردشگري شهرستان محلات
بناي باستاني خورهه: بناي باستاني خورهه در شمال شرق شهرستان 
محلات و در مجاورت روســتاي خورهه واقع شــده است و تا شهر 
محلات 48 كيلومتر فاصله دارد. حفاري هاي باستان شناســي در 

خورهه در تابستان 1955 ميلادي به عمل آمد. 
آتشكده آتشكوه )نيم ور(: بناي آتشكده آتشكوه در 5 كيلومتري 

جاده نيم ور به دليجان و در مجاورت روستاي آتشكوه قرار گرفته 
و با شهر محلات حدود 13 كيلومتر فاصله دارد. تاريخ آن را مربوط 

به زمان ساسانيان دانسته اند.  
چشمه آب گرم محلات: در فاصله 15 كيلومتري شمال شرق محلات 
در ارتفاعات بلند منطقه، چشمه آب گرم محلات جوشان است كه از 
معروفيت خاصي بر خوردار است. در ميان ديدني هاي استان مركزي 
چشمه آب گرم محلات از شــهرتي ديرينه برخوردار است و سالانه 
گردشگران زيادي را به ويژه در ايام تعطيل و نوروز باستاني رهسپار 
اين شهر مي كند. چشمه آب گرم جوشان محلات با خاصيت درماني 
و تفريحي محور اصلي گردشگري در اين شهرستان و استان است كه 
مي تواند حلقه اتصال چرخه گردشگري، جاذبه هاي طبيعي و تاريخي 
و مذهبي اين شهرستان باشد. تركيبات آب اين چشمه شامل سولفات 
كلسيك و از دسته آب هاي هيپرترمال است و در درمان بيماري هاي 
نقرس و بيماري هاي كبدي، صفراوي، كليوي و دستگاه گوارش موثر 

است. طرح توسعه آب گرم محلات به تصويب رسيده است و قرار است 
تله كابين، چشمه و پارك سرچشمه، احداث راهرو براي استفاده بهتر 
از اين آب در فصل سرما، غارها و نواحي ييلاقي ساخته شوند كه در 
صورت تحقق مي تواند قطب توانمندي در زمينه گردشگري در استان 

سامان دهي شود. 
چنار قديمي: چنار 115۰ ساله شــهر محلات واقع در ميدان چنار 
شهر محلات يكي از قديمي ترين چنارهاي ايران است و قدمتي چند 

صد ساله دارد. 

  هزينه تورهاي تفريحي به محلات
تور محلات شــامل بازديد از مزرعه پرورش كاكتوس، سرچشمه 
محلات، آب گرم، معبد خورهه )باقيمانده ســتون هاي بناي دوران 
اشكاني(، غار زيباي چال نخجير مي شود و براي سفر يك روزه به اين 

شهرستان زيبا بايد 4۰ هزار تومان هزينه كرد. 

»كسبوكار«ازجاذبههايگردشگريشهرستانمحلاتگزارشميدهد

اقتصاد گردشگري در هلند ايـران 

نقديبروضعيتگردشگريدرايران

به كجا چنين شتابان؟
چندي اســت مديران رده بالاي سازمان 
ميراث فرهنگي، گردشــگري و صنايع 
دستي كشور در ســخنان خود پياپي از 
گردشگري مي گويند. از ســويي ديگر، 
بيشتر مديران و مسئولان فرهنگي مانند، 
استانداران، شهرداران و غيره، همگي نيز با گفتارهايي دلنشين و زيبا به 
اين جُستار مي پردازند. اينكه مسئولان ما به تازگي به ارزش و اهميت 
اين پيشه بســيار مهم و درآمدزا براي مردم، پي برده اند جاي بسي 
خشنودي است، ولي آيا به راستي براي رسيدن به چنين جايگاهي و 
در كل گسترش )توسعه( پيشه گردشگري تنها سر دادن شعار كافی 
است؟ براي رسيدن به جايگاه مناسب در گردشگري چه راه هايي را 
بايد پيمود  و چه كارهايي نياز است انجام شود تا به اين جايگاه رسيد؟ 

  برای توسعه صنعت گردشگری چه بايد کرد؟
ايران  با داشتن 17 يادمان تاريخي ،فرهنگي ثبت شده در سازمان 
يونسكو از آن دسته كشورهايي است كه توجه گردشگران جهاني را 
به خود جلب كرده است. از سوی ديگر، ايران با داشتن طبيعتی زيبا، 
فراواني جنگل ها، كوه ها، رودهــا و تالاب ها و همچنين آثار تاريخي 
گران بها و ارزشمند ملي، همه گونه هاي گردشگري )تاريخي، ادبي، 
هنري، دريايي، طبيعت گردي و...( را درخود داراست و به گفته اي با 
همه سليقه ها جور است. اما با همه اين داشته ها ما هنوز نتوانسته ايم 
بهره مناسب و درستي از آن ببريم و به درآمد برسيم و تن رنجور و بيمار 
پيشه گردشگري را جاني تازه ببخشيم و از اين طريق كشور را از ركود 

اقتصادي نجات دهيم. 
نكته درخُور نگرش و مهم اين است كه، با وجود اين همه آثار تاريخي 
و بي همتا، هنوز هيچ كدام از آنها به جاذبه تبديل نشده اند حتی آثار 
جهاني ما! هرچند تا اندازه كمي مي توان به پارســه يا همان تخت 
جمشيد و نقش جهان اشاره كرد و اميدوار بود، ولي حقيقت آن است 
كه ما نتوانسته ايم از اين همه ارزش، شكوه، بزرگي و تمدن ديرينه 
بهره اي ببريم و گواه اين سخنان هم وضعيت موجود درگردشگري و 
آمار ورودي به كشور است. هر چند تا هنگامي كه گردشگري درون 
كشور راه نيفتاده و گسترش پيدا نكند پرداختن به برون از مرزها كاري 
بيهوده است. زيرا تا همه مردم و مديران با فرهنگ، تاريخ و هويت و 
شناسنامه خود آشنا نشوند،گامي به جلو برداشته نخواهد شد. از ديگر 
سو، نكته مهم در اين پيشه، رفتار و نوع برخوردهاست كه از آن با نام 
رفتار گردشگري ياد مي كنند و ما تا جايگاه اصلي حتی در اين مورد 

هم بسيار فاصله داريم. 
چندي پيش با يكي از دوستان همكار كه در پيشه گردشگري در كشور 
بسيار فعال است درباره گردشگري گفت وگو مي كرديم، او چنين آغاز 
كرد: چند تن فرانســوي را براي بازديد به پاسارگاد كه بي همتاترين و 
ارزشــمندترين مجموعه جهاني نزد ايرانيان است و به گفته اي دردانه 
آثار باستاني ما به شمار مي آيد، برده بودم. آنها به هنگام ورود و پس از 
ديدن آرامگاه كورش بزرگ، با شگفتي افروخته و ناراحت شدند و حاضر 
به بازديد از ديگر بخش ها نشدند و در پاسخ دوستمان چنين گفته بودند، 
مشتي سنگ و كاخ ويران در بيابان برهوت را نشان ما مي دهيد چه ارزشي 
دارد كه براي ديدن آن، ما را به اين جا آورده ايد؟ دوســت من برايشان 
توضيح داده بود و از شكوه و بزرگي اين مجموعه گفته بود، ولي آنها در 

پاسخ چنين بيان كرده بودند كه اگر اين همه چيزهايي كه مي گوييد 
درست اســت، پس چرا هيچ اقدامي براي آنها انجام نداده ايد؟ جاده اي 
مناسب براي آن طراحي نكرده ايد؟ و به حال خود رها شده اند... به هر روي 
آنها قانع نشده و درخواست برگشت به شيراز را داده بودند زيرا از نكات 
بسيار مهم در گردشگري براي يك مكان تاريخي، ساخت مجموعه هاي 
 ســرگرم كننده، آموزشــي، تفريحي و نشــان دادن نماهنگ و فيلم 
مرتبط با آن مــكان، پخش كتابچه و بروشــور،پديداري رســتوران، 
فروشــگاه هاي خوراكي و همه آنچه نياز يك گردشــگر خواهد بود، 
اســت.اما مهم ترين نكته در پيشه گردشــگري، زيرساخت هاي يك 
مجموعه است. از ساخت جاده درست و درخور تا ساخت هتل. برگزاري 
جشــنواره ها، همايش ها در همان مجموعه در همه ماه هاي ســال و 

 شناساندن آن به گردشگران و بسياري از موارد ديگر كه در اين جستار
 نمي گنجد. 

  مکان های گردشگری را به جاذبه توريستی تبديل کنيم
در شهري مانند شيراز دو شــاعر بلند آوازه و نامي و جهاني مانند، 
حافظ و ســعدي، باغ جهاني و زيباي ارِم، مجموعــه زنديه )ارگ 
كريم خاني، موزه پارس، بازار وكيل، مسجد و گرمابه وكيل( با شمار 
فراواني خانه هــاي تاريخي و بي همتا داريم اما هنوز نتوانســته ايم 
آنها را به جاذبه تبديل كنيم و هيچ گونه گيرايي براي گردشــگران 
ندارد و به گفته اي بي روح و خســته و ناتوان است! اما همان مولوي 
بلخي ما كه امروزه در تركيه اســت و همه ميهن پرســتان نگران و 

ناراحت براي از دســت دادن و به يغما بردنش به نام كشــور تركيه 
هســتند )كه اين نگراني بجا و درســت هم است( ســالانه شمار 
فراواني گردشگر را به ســوي خود جذب كرده، زيرا در سراسر سال، 
جشنواره ها، همايش ها، فســتيوال های گوناگوني در آن مجموعه 
درحال برگزاري اســت و شادابي و نشــاط را براي گردشگران رقم 
مي زند. حال آن كه ما براي حافظ و سعدي كه رگ غيرت ما و شناسه 
و هويت ما و از شــاعران بزرگ ايران به شمار مي آيند چه كرده ايم؟ 
تنها سالي يك روز را در سالنماي رســمي كشور به آنان اختصاص 
 داده ايم  و تازه براي آن روز هــم هيچ برنامه درخوري نداريم! اگر در
 پاســخ بگوييد كه امســال و همين چندي پيش براي روزحافظ، 
ايــن مجموعه بســيار شــلوغ بــود، بايد گفتــه شــود بيش از 

هشــتاد درصد مــردم خود شــيرازي ها بودنــد، باقي افــراد هم 
بيشترشان  ميهمان شــيرازي ها بوده كه آنها گردشــگر به شمار 
نمي آيند. از ســوي ديگر، لازم اســت به اين نكته اشــاره شود كه 
 شــلوغي اين مجموعه در اين روز بيشــتر به دليــل رايگان بودن

 آن اســت! به هــر روي تــا هنگامي كه پرُســمان گردشــگري 
به دغدغه اصلي و واقعي همه مســئولان تبديل نشــده و براي آن 
 برنامه ريزي مناســب انجام نشــود و مهم تر از همه هزينه نشــود 
هيچ كاري از پيش نخواهيم برد و روز به روز نيز بر دشواري هاي موجود 
افزوده خواهد شد به ويژه كه به تازگي تب سفرهاي درون كشوري و 
برون مرزي شتاب بيشتري گرفته و بدون ترديد در آينده با اين روند 

با دشواري روبه رو خواهيم شد. 
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افزايش 30 درصدي قيمت مواد اوليه توليد نايلون و پلاستيك با توجه به 
فراواني مواد پليمري توليد داخل، كارخانجات را با مشكلاتي مواجه كرده 
است و فعالان اين صنعت، از سكوت دولت در برابر گران بودن مواد اوليه 

داخلي و ارزان بودن نمونه هاي وارداتي، متعجب هستند. 
در حــال حاضــر روز بــه روز شــاهد فراگير شــدن اســتفاده از 
ظروف يك بــار مصــرف در بين مــردم هســتيم و در اين راســتا 
صحبت هــاي بســياري هــم دربــاره ســرطان زا بــودن برخــي 
از اين ظروف مطرح مي شــود. كارشناســان بهداشــت اعتقاد دارند 
كه حــرارت بــالا، موجــب آزاد شــدن تركيبــات شــيميايي در 
 ديواره اين ظروف مي شــود و ايــن عامل موجب بــروز بيماري هاي 

صعب العلاج و سرطان مي شود.   
رئيس اتحاديه نايلون و پلاســتيك تهران در تشــريح شــرايط بازار 
پلاستيك و نايلون اذعان دارد: در شرايطي كه قطب توليد مواد اوليه 
پليمر هســتيم چرا بايد اين مواد را گران تهيه كنيم، در حالی كه اين 
موضوع باعث مي شــود قيمت تمام شــده كالاي توليدی بالا برود و 
توان رقابت و صادرات را از دســت بدهيم؟ وي با ارائــه نكاتي درباره 
خريد ظروف يك بار مصــرف عنوان مي كند كه مردم توجه داشــته 
باشــند كه برند توليدي بايد روي ظروف حك شده باشد و خريداران 
به واحدهاي صنفي كه تحت پوشــش اين اتحاديه اســت، مراجعه 
 كنند چراكه اعضاي اين صنف اســتانداردهاي لازم را در اين صنعت

 رعايت مي كنند. 

افزايش 30 درصدي قيمت مواد اوليه و سكوت دولت
 رئيــس اتحاديــه نايلــون و پلاســتيك تهــران از افزايــش

30 درصدي قيمت مواد اوليه توليد خبر داد و افزود: رئيس انجمن 
پتروشيمي قبل از ماه محرم از كاهش قيمت ها خبر داد اما در آغاز 

محرم قيمت ها به جاي كاهش با افزايش همراه شد. 
 ســيدرحيم مقيمــي اصــل افــزود: ايــران بــه لحــاظ توليد 
مواد اوليه نايلون و پلاستيك و پليمر رتبه نخست منطقه را داراست 

اما به لحاظ قيمتي گران تر از ساير كشورهاي دنياست. 

مقيمي با بيان اينكه قيمت مــواد اوليه وارداتــي از توليد داخلي 
ارزان تر اســت، افزود: به دليل وجود تحريم ها چون نمي توان مواد 
اوليه را از خارج كشــور تهيه كــرد، پتروشــيمي از اين موقعيت 
 استفاده كرده و مواد اوليه را گران تر از ساير كشورها به توليدكننده 

داخلي مي فروشد. 

افزايش قيمت مواد اوليه، كارخانه ها را با مشكل روبه رو 
كرده است

اين مقام مســئول در اتحاديه نايلون و پلاستيك تهران با طرح اين 
پرســش كه چرا دولت و مجلس در قبال افزايش قيمت مواد اوليه 
سكوت كرده اند، گفت: در شرايطي كه قطب توليد مواد اوليه پليمر 
هستيم، چرا بايد اين مواد را گران تر تهيه كنيم؟ اين باعث مي شود 
قيمت تمام شده كالاي توليدی بالا برود و توان رقابت و صادرات را 

از دست بدهيم. 
وي افــزود: انجمن پتروشــيمي چــرا بايد در زمــان اوج مصرف 
مصرف كنندگان و تقاضاي بازار در ماه محــرم قيمت ها را به جاي 

كاهش، افزايش دهد؟ 
مقيمي تاكيد كرد: اكنون در بازار، عرضه كم و تقاضا زياد است و اين 
روند بر بازار تاثير گذاشته و به دليل افزايش قيمت مواد اوليه تعداد 
زيادي از كارخانه ها با مشكل روبه رو شــده اند و نمي توانيم رقابت 

داشته و جوابگوي توليد باشيم. 
مقيمي تصريح كرد: محصولات داخلي ما بــا تكنولوژي روز توليد 
می شــوند اما نبود حمايت از بخش توليد چرخه توليد را با مشكل 

روبه رو كرده است. 

نبايد براي اســتفاده از مايعات داغ از ظروف يك بار 
مصرف شفاف استفاده كرد

رئيس اتحاديه نايلون و پلاســتيك تهران درباره استفاده از ظروف 
يك بار مصرف شــفاف افزود: نبايــد براي اســتفاده از مايعات داغ 
از ظروف يك بار مصرف شــفاف اســتفاده كرد و اين ظروف براي 

اســتفاده از مايعات داغ زيان دارد.  مقيمي اصل ادامه داد: ظروف 
شــفاف زماني كه براي مايعات داغ اســتفاده شــود و دماي آن به 
بالاي 80 درجه برســد، ضرر دارد و بايد براي اســتفاده از مايعات 
داغ از ظروف يك بار مصرف كاغذي اســتفاده كــرد.  وي تصريح 
كرد: 130 كارخانه توليــد ظروف يك بار مصرف در كشــور فعال 
 هستند كه كالاهاي توليدي اين كارخانه ها قابل رقابت با توليدات 

مشابه خارجي اند. 

ظروف يك بار مصرف قاچاق؛ تهديدي براي ســامت 
جامعه

مرتضي مظاهري، فروشــنده ظروف يك بار مصــرف درباره بازار 
نايلون و پلاســتيك اظهار داشت: برخي مســئولان و كارشناسان 
همواره مسائلي را مبني بر ســرطان زا بودن ظروف يك بار مصرف 
 عنوان مي كننــد و با نگاه كلــي بازار ايــن ظروف را زير ســوال

 مي برند. 
وي در گفت وگــو با »كســب وكار« ادامــه داد: بحث اســتاندارد 
نبودن برخي ظروف را رد نمي كنيم اما ســوال اينجاســت كه چرا 
جلوي ظروف غيراســتانداردي كه به صورت قاچاق وارد كشــور 
مي شوند، گرفته نمي شــود و شاهد اطلاع رســاني درباره ظروف 
 يك بار مصرف گياهي كه تحولي چشــمگيری در نظام ســلامت 
داشــته اند، نيســتيم؟  مظاهــري افزايــش قيمــت مــواد 
اوليــه در ايــن صنعــت را عامــل متغير بــودن قيمــت نايلون 
و پلاســتيك دانســت و گفت: قيمت مواد اوليه توليــد داخل را 
در ايامــي همچون مــاه رمضــان و محرم بــه يك بــاره افزايش 
 مي دهنــد و مــردم افزايــش قيمت ها را از چشــم فعــالان اين 

صنف مي بينند. 
وي عنوان كــرد: مواد اوليــه توليد داخل كه به كشــورهاي ديگر 
صادر مي شــوند كمك به صنعت اين كشور هاست، چراكه قيمت 
 صادرات اين مواد به خارج از كشــور، ارزان تر از قيمت عرضه آن در 

داخل است. 

»كسبوكار«ازمشكلاتصنفپلاستيكونايلونگزارشميدهد

گران فروشي مواد اوليه پليمري توليد داخل
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استان ها

مدير شركت خدمات حمايتی كشاورزی 
ايام گفت: 

تخليه۲هزارو۱۹۶تنانواعكود
سولفاتهدرانبارمركزیايلام

ايلام- مديــر شــركت خدمــات حمايتی 
كشــاورزی ايــلام گفــت: از ابتدای ســال 
جاری تا پايــان بهمن مــاه مقــدار ۲ هزار 
و 1۹۶ تــن و ۶۵0 كيلوگــرم، انــواع 
 كــود ســولفاته در انبــار مركــزی تخليه 

شد.
ســيامك بيگــی با اعــلام اين خبــر اظهار 
داشــت: از اين مقــدار كود توزيعــی مقدار 
33۴ تــن و ۵00 كيلوگــرم كود ســولفات 
آمونيــوم گرانولــه پتروشــيمی اروميــه 
مقدار ۹30 تــن و 1۵0 كيلوگرم ســولفات 
پتاسيم و مقدار ۲00 تن ســولفات پتاسيم 
پودری پتروشــيمی اروميه و مقــدار ۷3۲ 
 تن كود ســولفات پتاســيم گرانولــه بوده

 است.
وی افــزود: مقــدار كــود تخليه شــده در 
انبــار مركزی پــس از تاييــد آناليــز كود 
بلافاصله بــه انباركارگزاران در شهرســتان 
 ها حمل و ســپس بين كشــاورزان گرديده

 است.
مدير شــركت خدمات حمايتی كشــاورزی 
ايلام گفت: تخصيــص كود به كشــاورزان 
براســاس اطلاعات زميــن و محصول ثبت 
شده در ســامانه جامع پهنه بندی و از طريق 
سامانه كنترل و پايش مواد كودی انجام می 
شود و اين سامانه امكان رصد، كنترل سريع 
 و به روز نوع كود، مقدار و افراد تحويل گيرنده 

را فراهم می كند.
بيگــی عنــوان كــرد: از ايــن مقــدار كود 
توزيعــی مقدار 1 هــزار و ۲1۷ تــن و ۵00 
كيلوگــرم در ســطح شهرســتان دهلران و 
مقــدار 83 تن در ســطح شهرســتان دره 
شــهرو مقــدار 1۶3 تــن و ۵00 كيلوگرم 
 در ســطح شهرســتان چــرداول توزيــع 

گرديده است.

قطععضودريكپسر۱۳سالهو
آسيبشديدبهبازویيكموتور
سواردرچهارشنبهآخرسالدر

استانسمنانرخداد

ســمنان . تبيانيان :آمار مصدومان ناشی از 
حوادث چهارشنبه آخرسال تا كنون در حوزه 
تحت پوشش علوم پزشكی استان سمنان به 

1۷نفر رسيد.
رئيس اورژانس پيش بيمارستانی و مديريت 
حــوادث دانشــگاه بــا اعــلام مصدوميت 
1۷ نفــر در اثــر انفجار مــواد محترقــه  از 
ايتدای اســفندماه 1۴0۲ تا كنــون گفت: از 
اين آمار 1۴نفر در گرمســار و يــك نفر در 
 آرادان و ۲نفر در ســمنان دچار مصدوميت 

شدند.
 قراييــان گفــت : از ايــن تعداد متاســفانه 
1۵ نفر مربــوط به امشــب بــوده ودر يك 
مورد دست پســر 13 ســاله ای در گرمسار 
از ناحيه مچ به پايين دچار آســيب ديدگی 
بســيار شــديد و احتمال قطع عضو شــد 
 كه جهــت ادامه درمــان به تهــران انتقال 

يافت. 
در يك مورد نيز راكب يك موتور ســيكلت 
كــه بــه ســمت وی موادمحترقــه پرتاب 
شــده بود دچار آســيب شــديد ناحيه بازو 
شــد كه اقدامــات درمانــی بــرای وی در 
 بيمارســتان معتمــدی در حــال انجــام

 است.
رئيس اورژانس پيش بيمارستانی و مديريت 
حوادث دانشــگاه علوم پزشــكی ســمنان 
با تشــريح آثار مخرب انفجار ناشــی از مواد 
محترقه گفــت: تمام بيمارســتان ها، مراكز 
درمانی و سوانح و ســوختگی و فوريت های 
پزشكی استان، برای امدادرسانی به مصدومان 
 حوادث چهارشــنبه پايان ســال در آمادگی

 كامل به سر بردند.

خبر

مديــر شــركت خطوط 
لولــه و مخابــرات نفــت 
منطقه شــمال بــا اعلام 
اينكــه در ســال جــاری 
بالغ بــر ۴ ميليــارد ليتر 
انواع فــرآورده در ۶00 كيلومتر خطــوط لوله در 
حوزه اســتحفاظی منطقه شــمال جابه جا شده 
اســت،گفت: در چنديــن مرحلــه صــادرات 
 فــرآورده به كشــورهای همســايه انجام شــده 

است.
  محمدمهدی جامعی در جمع خبرنگاران به تشريح 
اقدامات شركت خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه 
شمال پرداخت و اظهار كرد: انتقال در اين شركت 
در مواد خام و فرآورده های نفتی انجام می شــود.

وی تصريح كــرد: بحث انتقال يك فرايند بســيار 
مهم است كه اين شــركت از ليست واگذاری اصل 
۴3 حذف شده است.مدير شــركت خطوط لوله و 
مخابرات نفت منطقه شــمال ادامه داد: در حمله 
سايبری اخير به جايگاه ســوخت كشور همكاران 
ما در كنار ديگر ارگان هــا مرتبط زمينه راه اندازی 

۶0 جايگاه را فراهم كردند.وی بــا اعلام اينكه در 
ســال جاری بالغ بر ۴ ميليارد ليتر انــواع فرآورده 
در ۶00 كيلومتر خطوط لوله در حوزه استحفاظی 
منطقه شمال جابه جا شده است، افزود: در چندين 

مرحله صادرات فرآورده به كشــورهای همســايه 
انجام شــده اســت.جامعی ادامه داد: از ۴ ميليارد 
انتقال فرآورده 3 ميليارد مربوط به استان مازندران 
بوده است كه بخش زيادی آن در اين استان انجام 

شده اســت.وی اضافه كرد: در نوروز سال گذشته 
3۵0 ميليون ليتر از 1۵ اســفندماه تا 1۵ فرودين 
ماه تحويل پخش استان مازندران شده است.مدير 
شركت خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه شمال 
يادآور شد: تيم های عملياتی ما در ايام ماه مبارک 
 رمضان فعال بوده و مشكلی از بابت انتقال سوخت 

وجود ندارد.
وی اضافه كرد: 10 مركز انتقال در شــمال كشور 
پيش بينی شده كه هفت مركز در استان مازندران 
كه از پشتيبانی ۲۲ خطوط مخابراتی برخودار است.

جامعی با اشاره به شبكه قوی كه در اين مجموعه 
وجود دارد، افزود: در برخی مواقع رســانه ملی از 
امكانات موجــود اين شــركت در نصب تجهيزات 
از ايــن امكانات بهره برداری می كننــد.وی يادآور 
شــد: در بحث ســوخت رســانی به نيروگاه های 
كشــور كه جز دغدغه مسؤولان كشــور است كه 
در ماه اول ســال جديد ســوخت رســانی به دو 
نيروگاه در دســتور كار اين مجموعــه قرار گرفته 
اســت.جامعی در ارتباط با اقدامات اين شركت در 
حــوزه اجتماعی،گفت: در اين زمينــه تجيهزات 
 و ماشــين آلات در زمــان لزوم در اختيــار مردم

 قرار می گيرد.

مديرشركتخطوطلولهومخابراتنفتمنطقهشمالمطرحكرد:

انتقال۴میلیارد لیتر انواع فرآورده های نفتی در خطوط لوله منطقه شمال

تقديروزيربهداشتازرئيس
دانشگاهعلومپزشكیتبريز

روح اله عبدالعلی زاده - تبريز ؛دكتر بهرام عين 
اللهی از رئيس دانشــگاه علوم پزشكی تبريز 
به سبب كســب رتبه های برتر در جشنواره 

تحقيقاتی رازی تقدير كرد.
به گزارش خبرنگار ما از تبريز در آئين تقدير 
از دانشــگاه های مقام آور در بيست ونهمين 
جشــنواره تحقيقات وفناوری علوم پزشكی 
رازی دكتر بهرام عين اللهی وزير بهداشــت ، 
درمان وآموزش پزشكی با اهدای لوح سپاس 
از دكتر بهمن نقی پور رئيس دانشــگاه علوم 
پزشــكی تبريز در پی كســب هفت رتبه ی 
برتر اين جشنواره توســط مراكز تحقيقاتی و 
نشريات دانشــگاه علوم پزشكی تبريز تقدير 

كرد.
گفتنی اســت دانشــگاه علوم پزشكی تبريز 
در بيســت ونهمين جشــنواره تحقيقات و 
فناوری رازی موفق شد عنوان رتبه اول مراكز 
تحقيقات ارتقاء ســلامت بابيش از 10 سال 
سابقه فعاليت توســط مركز تحقيقات تغذيه 
به رياســت دكترعليرضا استاد رحيمی، رتبه 
اول مراكز تحقيقات بيومديكال بابيش از 10 
سال سابقه فعاليت توســط مركز تحقيقات 
علوم كاربردی داروئی به رياست دكتر حسين 
بابائی، مجله برگزيده انگليسی زبان با بيش از 
 Health 10 سال سابقه فعاليت توسط مجله
Promotion Perspectives بــه مدير 
مســئولی دكتر حميداله وردی پور، برگزيده 
بيشــترين رشــد در گروه مراكز تحقيقات 
خصوصی توسط مركز تحقيقات بيماريهای 
تنفسی و خواب شــركت علم پژوهان راحت 
تبريز به رياست دكتر خليل انصارين، برگزيده 
بيشترين رشد در گروه مراكز تحقيقات ارتقاء 
ســلامت با بيش از 10 سال ســابقه فعاليت 
توسط مركز تحقيقات ســلامت كودكان به 
رياست دكتر مريم شــعاران، رتبه دوم مراكز 
تحقيقات بيومديكال با بيش از 10 سال سابقه 
فعاليت توســط مركز تحقيقات ايمونولوژی 
به رياســت دكتر بهزاد بــرادران و رتبه اول 
مراكز تحقيقات بيومديكال يك تا 10 ســال 
سابقه فعاليت توســط مركز تحقيقات سلول 
های بنيــادی را به رياســت دكترمحمدرضا 

عليپوربدست آورد.

رييس سازمان جهادكشاورزی ايام: 
مشــكلیدرتوزيــعكالاهای

اساسیدرايلاموجودندارد   

 ايلام- رييس ســازمان جهادكشاورزی ايلام 
گفت: ذخاير كالاهای اساســی از جمله مرغ، 
گوشــت قرمز، تخم مرغ، روغن و … موجود 
است و هيچگونه مشكلی در خصوص توزيع 

وجود ندارد.
حشمت عزيزان اظهار داشت: گشت مشترک 
توسط سازمان جهاد كشاورزی استان و ساير 
دستگاه ها از مورخ 1۶ اسفند1۴0۲ به صورت 
مســتمر در ســطح بازار، در قالب ۴۷ اكيپ 
بازرسی در سطح اســتان در دو نوبت صبح و 

عصر آغاز شده است.
وی افزود: ذخاير كالاهای اساســی از جمله 
مرغ، گوشــت قرمز، تخم مــرغ، روغن و … 
موجود است و هيچگونه مشكلی در خصوص 

توزيع كالاها نخواهيم داشت.
رييس سازمان جهادكشــاورزی ايلام گفت: 
ميوه شــب عيد تامين شــده اســت و زمان  
 توزيع توسط كميته راهبری مشخص خواهد

شد.
عزيران ادامه داد: اجرا و برگزاری مانور گشت 
مشترک به منظور تشديد نظارت بر زنجيره 
تامين، توزيع و عرضه كالاهای اساسی با هدف 
حفظ آرامش و ثبات بازار در استان ايلام اجرا 
شــده و با تخلفاتی از جمله گران فروشــی، 
احتكار، عرصه خارج از شــبكه و … برخورد 

قانونی خواهد شد.
وی در پايان از شــهروندان عزيز خواست در 
صورت مشاهده هر گونه تخلف با سامانه 1۲۴ 

تماس حاصل فرمايند.

اخبار

مهندس همايون حايــری معاون برق و انــرژی وزارت نيرو و دكتر 
مصطفی رجبی مشــهدی رئيس هيات مديره و مديرعامل شركت 
توانير و با اهدای لوح تقدير به ســيد علی مهدوی فر از همت والای 
روابط عمومی شــركت برق منطقه ای مازندران وگلستان در سال 
جاری درحوزه برگزاری نخستين جشنواره ملی فن بازار برق ايران و 
انجام ماموريت های ملی كه موجب كسب عنوان شايسته تقدير در 

حوزه تعامل با رسانه های گروهی گرديده است، قدردانی كردند.
در اين لوح سپاس آمده است: “مساعی ارزنده جنابعالی و همكاران 
محترمتان در تبيين اهداف، برنامه ها و عملكرد صنعت برق كشــور 
و اطلاع رسانی گسترده به مشــتركان و اقدامات شايسته فرهنگی 
مديريت مصرف برق در ســال جاری مايه افتخار و سربلندی و برگ 
زرينی اســت كه در دفتر افتخارات روابط عمومی های اين صنعت 

درج خواهد شد.

با عنايت به ارزيابی صورت گرفته، كوشــش و همت والای آن روابط 
عمومی در ســال جاری در انجام ماموريت های ملی موجب كسب 
عنوان شايسته تقدير در حوزه تعامل با رسانه های گروهی گرديده 
است. بدين وســيله اين  لوح تقدير به پاس تلاش های ارزنده جناب 
عالی و بــه نمايندگی از مجموعــه همكارانتان تقديــم آن جناب 

می گردد.
 اميد است در ســال های آتی با ارتقای سطح تعاملات و ارتباطات با 
مخاطبان، انتشار حداكثری اخبار رويدادهای صنعت برق در رسانه ها 
و مديريــت و برنامه ريزی برای حضوری فعــال در عرصه جامعه در 
راستای اجتماعی سازی صنعت برق و ارتقاء ارزش انرژی و فرهنگ 
مصرف بهينه شــاهد افزايش رضايتمندی مردم و موفقيت های روز 

افزون باشيم.”
شايان ذكر است با حمايت ها و رهنمود های دكتر موسوی تاكامی، 

مديرعامل شركت برق منطقه ای مازندران و گلستان، روابط عمومی 
اين شركت در سال جاری توانســت علاوه بر موفقيت فوق موفق به 
دريافت عنوان روابط عمومی برتر در ارزيابی جشنواره عملكرد روابط 
عمومی های صنعت آب و برق در سال 1۴0۲ و كسب عنوان روابط 

عمومی برتر شركت توانير گردد.

تقدیر معاون برق و انرژی وزیر نيرو و مدیرعامل شرکت توانير از مدیر روابط عمومی شرکت برق منطقه ای مازندران وگلستان

استان ها
News kasbokar@gmail.com

شــهردار اردبيــل از آغــاز اجــرای طــرح جمــع آوری و 
تفكيــك پســماند و ضايعــات خشــك از مبــدا خبــر داد و 
 گفــت: نرم افــزار مربوطــه بــا عنــوان آرتازيســت رونمايــی 

شد.
به گزارش پايگاه اطلاع رسانی شهرداری اردبيل، محمود صفری در آيين 
آغاز اجرای طرح جمع آوری و تفكيك پسماند و ضايعات خشك از مبدا 
درمجتمع فرهنگی بانوان اردبيل، اظهار كرد: پس از سال ها بلاتكليفی 
طرح جمع آوری و تفكيك پسماند از مبدا در اردبيل توسط شهرداری 

و بخش خصوصی آغاز شد.
وی افزود: با اجرای اين طرح در شــهر اردبيــل از ترويج زباله گردی 
جلوگيری شــده و به تدريج زباله گردهــا و وانت چی های جمع آوری 

پسماند. ساماندهی خواهند شد.
شــهردار با بيان اينكه عوامل شــركت مجری طرح تفكيك زباله از 

مبدا بــه درب منازل مردم مراجعــه كرده و پــس از دريافت زباله ها 
برنامه های خود را برای بازيافت پســماند انجام خواهند داد؛ شركت 

 در قبــال دريافت پســماند موظف اســت هزينــه ی آن را به مردم 
پرداخت كند.

صفری گفت: محلی نيز بــرای جمع آوری ضايعات در داخل شــهر 
پيش بينی شده كه در حال اخذ سند مالكيت آن هستيم كه در سال 

آينده مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.
وی ادامه داد: همچنين گرمخانه ی شهرداری نيز در راستای حمايت از 

بی سر پناهان سال آتی افتتاح خواهد شد.
شــهردار اردبيل به در حــال احداث بــودن پل ميدان بســيج اين 
شــهر اشــاره كرد و گفت: احداث اين پل با هشــت كيلومتر امتداد 
ظرف 1۵ ماه توســط قرارگاه ســازندگی خاتم الانبيا ســپاه ركورد 
ســاخت پل را خواهد شكســت، كار اجرايی و عملياتــی اين طرح 
 عمرانی بــزرگ بــا ســرعت و طبــق برنامــه زمان بنــدی پيش 

می رود.

شهرداراردبيل؛

اپليکيشن جمع آوری و تفکيک پسماند از مبدا در اردبيل رونمایی شد
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فراخوان برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای
نوبت دوم

١-  نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان به شناسه ملی ١۰١۰۰٩٨۰٥٤٤ ، کد اقتصادی ٧٦٩٨-٣١٦٧-٤١١٣ و کدپستی 
 A ٦١٣٧٦٧٤٧٦٤ به نشانی اهواز-گلستان- بلوار کارگر شرقی - ساختمان امام رضا)ع( شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان - طبقه سوم - بلوک

امور تدارکات و قراردادها
۲- مشخصات مناقصه مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرح ذیل:

شماره فراخوان در سامانه شماره مناقصه 
تدارکات الکترونیکی دولت 

مبلغ تضمین )ریال(مبلغ برآورد )ریال( موضوع مناقصه 

خرید شش اصله دکل 02/20121132002001262000152/م 
خود ایستا مخابراتی 

 27/305/103/9281/365/255/196

٣- محل انجام کار استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد
٤- زمان مهلت مبلغ و محل دریافت اسناد متقاضیان میتوانند از ساعت ٨ مورخ ١٤۰۲/١۲/۲۲ لغایت ساعت ١٨ مورخ ١٤۰۲/١۲/۲٨ به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه و با پرداخت مبلغ ٥۰۰/۰۰۰ ریال از طریق درگاه پرداخت اینترنتی در وجه حساب 
نسیم به شماره ٤۰۰١١۲۲۰۰٤۰۲٣١٧٥ به نام تمرکز وجوه درآمد حق انشعاب و سایر درآمدهای شرکت برق منطقه ای خوزستان در بانک مرکزی 

جمهوری اسلامی ایران برای خرید اسناد مناقصه فوق اقدام نمایند.
٥-  زمان و محل تحویل پاکات اسناد مناقصه مناقصه گران میبایست ضمن بارگذاری تصویر کلیه مستندات پاکات )الف، ب و ج( در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت تا ساعت ١٨ مورخ ١٤۰٣/۰١/١٨  اصل ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار خود را نیز در )پاکت الف( بصورت لاک و مهر شده 
بگذارند و نهایتاً پاکت مذکور را تا پایان وقت اداری مورخ ١٤۰٣/۰١/١٩  به نشانی مندرج در بند یک، ارسال و رسید دریافت دارند تمامی مراحل برگزاری 

مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام خواهد شد.
 ٦- گشایش پیشنهادات پیشنهادات ارائه شده در سامانه مورخ ١٤۰٣/۰١/۲۰ ساعت ٨ صبح در ساختمان هشت طبقه شرکت برق منطقه ای خوزستان 

- طبقه هشت - سالن مناقصات گشایش خواهد یافت.
٧- سایر شرایط : 

* به پیشنهادهای فاقد اصل امضاء مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از مدت مقرر واصل ،شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
علاقه مندان به شرکت در مناقصه در صورت عدم عضویت قبلی میبایست مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند.
روابط عمومی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان

شناسه آگهی ١٦٨۲٧٤٧

مبحث نخست: »حق کسب و پیشه« و »حق سرقفلي«
منشأ حق كسب و پيشه و چگونگي ارزيابي آن
 رمضان کریمیان، مدرس و کارشناس رسمي دادگستري

اراده قانون گذار سنه ١٣٣٩ در تاســیس حق کسب و پیشه، بر 
استمرار اجاره بوده است و نه بر لزوم رعایت انقضاي مدت اجاره و این 
فرض، صرف نظر از اینکه به علت فقدان تراضي متعاملین، خلاف 
قواعد فقهي بوده، بلکه خلاف مواد ٤٦٨ و ٤٩٤ قانون مدني نیز بوده 
است.  این منطق قانون گذار، براي زمان قبل از وضع قانون تشکیل شهرداري ها و قبل از ایجاد 
ضوابط و مقررات جهت اســتفاده تجاري از املاکي که عملا کاربري مسکوني داشته اند تا 
حدودي منطبق بر عقلانیت بوده است زیرا عامل اصلي و نخستین تاسیس محل کسب، حرفه 
و فن و ابزار و سرمایه کار مستاجر در حرف آهنگري، مسگري، نانوایي، کفاشي، بقالي، عطاري، 
نجاري، خیاطي و طباخي )غالبا حرف مختوم به حرف ي( بوده که در آن زمان کمیاب بوده 
است و این کمیابي تنها سند تاسیس محل کسب محسوب مي شد، اما در عمل و به مرور 
 زمان حق ایجادشده براي کاسب اهل فن منتج به تعرض به حق مالکیت مالک و باج خواهي
 از او مي شد.  باج خواهي که در چهره قانوني تجلي یافته و مباح تلقي می شد زیرا ارزش واقعي 
چنین حق متصوره اي مخدوش بود و پایه و اساس محاسباتي نداشت، فرض قانون گذار وقت 
این بود که: مستاجري که از این توانایي فني و مالي برخوردار است و قادر است گوشه اي از 
خانه مسکوني مالکي را به محل کسب تبدیل کند و قیمت ملک را پس از مدت کوتاهي چند 
برابر کند، حق بر ذمه مالک پیدا مي کند. بنابراین قانون گذار وقت به این نتیجه رسید که روا و 
انصاف نیست که پس از انقضاي مدت یکساله قرارداد، مستاجر دست خالي از آن محل برود. 
بــه عبارتي بــذري را که مســتاجر کاشــته بــدون درو کــردن زمیــن را تخلیه کند 
و محصول را تماما بــراي مالک باقي بگذارد، امــا این فرضیه ظاهــرا منصفانه و عاقلانه 
فقط در تئــوري بود و در عمل موجب مي شــد که ملــک بدون اجــازه و رضایت مالک، 
ســال هاي طولاني در اختیار مســتاجر قرار گیرد و به هنگام تخلیه نیــز چندین برابر 
اجاره را که پرداخت کرده تحت عنوان حق کســب و پیشــه از مالــک اخذ کند. نتیجه 
کار براي مالک این مي شــد که مثلا در طول ١۰ ســال تصرف، از مســتاجر ١۰۰ هزار 
 تومان اجاره دریافت کــرده، اما یک میلیون تومان بابت حق کســب و پیشــه پرداخت
 کرده است.  حالا باید به دنبال مســتاجر دیگري برود که او هم پس از سال هاي متمادي 
تصرف و انتفاع از ملک، مثلا در مقابل ۲۰۰ هزار تومان کل اجاره پرداختي ۲ میلیون تومان 
حق کسب و پیشه دریافت و برود و بدین ترتیب یک دور باطل ایجاد مي شد و اجاره دادن 
ممتنع و بیهوده مي شود، اما اگر مستاجر نخستین سنه ٣۰ تا ٤٥ توانسته است به برکت 
حرفه و فن و سرمایه و ابزار کار خود ملک مسکوني را به محل کسب وکار تبدیل کند، مستاجر 
بعدي یا مستاجر پس از سال ١٣٤٥ )تاسیس شــهرداري( که محل کسب را خود مالک 
دایر کرده چگونه توجیه مي شود؟ بنابراین پرداخت حق کسب و پیشه لزوما باید متوقف به 
نخستین مستاجري باشد که قبل از تاسیس شهرداري محل کسب را دایر کرده است و قهرا 
مستاجرهاي بعدي نمي توانند مدعي حق کسب و پیشه باشند. مگر سرقفلي پرداخت کرده 
باشند یا در قیاس با خالي و راکد ماندن مغازه، سبب افزایش سرقفلي محل کسب شده باشند. 
متاســفانه قانون گذار ســنه ١٣٣٩ و ١٣٥٦ لزوم پرداخت حق کســب و پیشه را چنان 
تصریح نکردند که فقط در وجه نخســتین مســتاجري که موســس محل کسب وکار 
 بوده، قابل پرداخت باشــد. بــه عبارتي براي قانــون مخصص نیاوردند و بــه صورت عام
 وضع کردند.  در واقع توجه قانون گذار وقت صرفا به زمان حاکم معطوف بوده و ده ها سال 
بعد را پیش بیني نکردند که در صورت عدم تخصیص بر قانون؛ چگونه همین قانون با ایجاد 
دور باطل ممتنع و خلاف شرع خواهد شد. در اینجا وظیفه کارشناس است که براي مستاجر 
نخست که محل کسب را دایر کرده نیمي از سرقفلي مغازه را به هنگام تخلیه به او و نیم دیگر را 
به مالک مترتب کند و درباره مستاجر هایي که تاسیس محل کسب توسط آنها نبوده و سبب 
افزایش سرقفلي نیز نشده اند، حق کسب و پیشه را صفر اعلام کنند، اما اگر با ابتکار و خلاقیت 
و خوشنامي و راه اندازي برند محبوب، مثلا a ریال سرقفلي مغازه را افزایش داده اند، نیمي از 

میزان افزایش داده شده را به مستاجر و نیم دیگر را به مالک  نسبت دهند. 
بنابراین ملاحظه مي کنیم که مخالفت حضرت امام خمیني )ره( با این حق و صدور فتواي 
خلاف شرع کاملا شرعي و عقلاني بود. در نتیجه به مرور زمان ارکان موجد حق از بین رفتند، 
اما قانون همچنان باقي ماند و گریبانگیر کسب وکار و مالک و مستاجر شد و این گریبانگیري 
تا سال ١٣٧٦ استمرار یافت و در سال ١٣٧٦ به برکت نظام جمهوري اسلامي، حق کسب و 
پیشه رسما ساقط شد و جاي آن را سرقفلي گرفت. منشأ و موجد سرقفلي؛ توافق و تراضي دو 
طرف است که به موجب آن، مستاجر حین الاجاره مبلغي در وجه مالک پرداخت مي کند و 
مالک انتفاع نامحدود ملک را به مستاجر تملیک مي کند.  از این پس، مستاجري که برخوردار 
از حق سرقفلي است به هنگامي که خود اراده بر تخلیه عین مستاجره کند، مي تواند مبلغ 
متجانس و متناسب را از مالک یا شخص ثالث، مطالبه و تراضي کند. این مبلغ که سرقفلي 
ملک تجاري نامیده مي شود، لزوما مبلغ اولیه تبدیل شده با شاخص هاي تورمي نیست، بلکه 

ارزشي است که تناسب مستقیم با میزان انتفاعي دارد که از محل کسب  حاصل مي شود.

بازاريابي كميابي )Scarcity مجموعه ناگفته ها و ناشنيده ها 
marketing( چيست؟

 )Scarcity marketing( بازاریابي کمیابــي
یعني انگیزش مخاطب براي خرید با اشــاره به 
تعداد کم و زمان محدود براي خرید محصول. در 
این روش از بازاریابي هدف ایجاد حس ضرورت از 
طریق یک فراخوان به عمل تهاجمي است. در واقع 
در این روش مي خواهیم مردم را از این بترسانیم که 
اگر سریع اقدام نکنند، دیگر قادر به خرید محصول 
مورد نیاز خود نخواهند بود. اشاره کردن به نخستین 
نمونه استفاده از استراتژي سخت و دشوار است، اما 
شرکت هاي مختلف براي سالیان متمادي از آن 
استفاده مي کرده اند. یکي نمونه قدیمي آن شیوه 
فروش فیلم هاي تولیدي توســط کمپاني دیزني 
است. به این شکل که پس از تولید و عرضه، زمان 
محدودي براي خرید اعلام مي شــود و پس از آن 
فیلم ها براي چند ســال از دسترس خارج شده و 
براي فروش عرضه نمي شــوند. نخستین مزیت 
این استراتژي معرفي محصول یا خدمت شما به 
عنوان یک کالاســت. این کار ارزش درک شده از 
محصول را افزایش مي دهد و ترس از محدودیت 
در دسترس بودن موجب سرعت بیشتر مردم در 
خرید مي شود. کمیاب بودن همچنین یک مزیت 
دیگر هم به شکلي جدید و نو ایجاد مي کند. با ایجاد 
پیش زمینه اي براي دلیل کمیاب بودن محصول، 
مي توانید جلب توجه و حفــظ توجه مخاطب را 
داشته باشــید. همچنین اگر استراتژي کمیابي 
محصول به درستي اجرا شود، در بلندمدت مي تواند 

موجب افزایش حس وفاداري به برند شود. 
روش هاي مختلفي وجود دارد که براســاس آنها 
استراتژي بازاریابي کمیابي ممکن نتیجه عکس 
به همراه داشته باشــد. در زیر نمونه هایي از این 

موارد را مي آورم: 
- اســتفاده از بازاریابــي کمیابــي در رابطــه با 
محصولاتي با ارزش ادراک شــده کم به شدت به 

اعتبار شما ضربه مي زند. 
- استفاده از استراتژي بازاریابي کمیابي مي تواند 

توهم حیله گري را در خریدار ایجاد کند. 
- ایجاد حس انحصار مي تواند تــا حدود زیادي 

مشتریان بالقوه را از شما دور کند. 
www.ibazaryabi.com

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

خلاقیــت چالــش کلیــدی بیشــتر 
سازمان هاست و برای پر کردن جای خالی 
آن باید کار را از راس سازمان و از مدیران 

اجرایی آغاز کرد. 
مدیر خلاق و نوآور کســی است که از هیچ  

چیز همه چیز می آفریند.
 مدیر خلاق با استفاده از نیروی ذاتی و تخیل 
خلاق خود، امکانات بالقوه را به بالفعل تبدیل 
می کند. مدیران خلاق کنش گرا هســتند 
و با قدرت و اطمینــان مدیریت می کنند. 
آنها موقعیت های دشوار را به فرصت هایی 
برای نمایش قابلیت های شــان و پذیرفتن 
مسئولیت تصمیم های مخاطره آمیز تبدیل 

می کنند. این مدیران به دنبال جلب توجه 
دیگران در جلســات و بحث ها هستند و 

بنابراین از نظرهای متفاوت و ناسازگار هراس 
ندارند. به عنوان مدیر سازمان از خلاقیت 

افراد بهره برداری کنید.
 کارمندان باهوش اغلب به دنبال بهبود هر 
چیزی هســتند که به نوعی با آن سر و کار 

دارند.
 اگر شما به عنوان مدیر، تنها به دلیل رضایت 
از وضعیت کنونی، توانایی آنها را در تغییر 
و بهبود شرایط نادیده بگیرید باعث ایجاد 
حس تنفر شغلی در آنان خواهید شد. نادیده 
گرفتن این میل ذاتی افــراد به بهبود، نه 
تنها کارمندان تان، بلکه شما را نیز محدود  

خواهد کرد.

خـــلاق   باشید

تبليغات 
خلاق

بین متمایز بدون و بهترین بودن در تجارت 
الکترونیک مرز شفاف و دقیقي وجود ندارد، 
برندهاي موفق دنیا هم بهترین خودشــان 
هســتند هم متمایزتریــن. بهترین یعني 
تمرکز بر کیفیت و تمایــز یعني خلاقیت. 
یک کسب وکار براي موفقیت به هر دو عامل 
نیازمند است. تمایز کمک مي کند به نقطه 
دلخواه برسید و کیفیت شما را در آنجا پایدار 
مي  کند، باز خلاقیت از همــان نقطه باعث 
پیشرفت بیشتر مي شــود و کیفیت ثبات و 
ماندگاري بیشتري ایجاد خواهد کرد، پس 
خلاقیت بدون کیفیت یعني رسیدن بدون 
ماندن و کیفیت بدون خلاقیت ماندن بدون 
رفتن. این فرایند دقیقــا مانند کوهنوردي 

اســت، کوهنوردان براي صعود برنامه ریزي 
مي کنند، وقتي به نخستین ایستگاه مي رسند 
توقف، اســتراحت، برنامه ریزي و صعود تا 
ایستگاه بعدي و این روال ادامه پیدا مي کند 
تا قلــه. خلاقیت و تمایــز را در کوهنوردي 
مي توان به صعود به ســمت قله تشبیه کرد 
و کیفیت شبیه به ایســتگاه هایي است که 
کوهنوردان در آن تجدید قوا و برنامه ریزي 
مجدد مي کنند. این شیوه ســاده و کارآمد 
تاکنون هزاران کوهنورد و کارآفرین را قادر 
ساخته است قله هاي موفقیت را فتح کنند. 
جایي که این دو عنصر مهم پیشرفت )کیفیت 
و خلاقیت( باید با هم ترکیب شــوند، ذهن 
شماست. هیچ کدام نباید فداي دیگري شود. 

کسب وکاري که مدام در حال خلق ایده هاي 
جدید و هیجان انگیز است بدون اینکه روي 
ثبات، کیفیت و از همه مهم تر تجاري سازي 
تمرکز داشته باشد، همان کوهنوردي است 
که بدون استراحت و رصد مسیر فقط صعود 
مي کند. کسب وکاري هم که فقط به تولید یا 
فروش بیشتر متمرکز است، کوهنوردي است 
که بخشي از مسیر را صعود کرده و در کمپ 
خود ماندگار شده است! نیازي نیست بیش از 
حد به مرز بین جزئیات متمایز بودن و بهترین 
بودن فکر کنید، روش هاي زیر به شما کمک 

مي کند این نگرش را اجرا کنید. 

  تاثیرگذار و جریان ساز باشید
کارآفرینان موفق با تمرکز بر کیفیت مبتني 
بر خلاقیت به شیوه  اي هوشمندانه در زندگي 
و کسب وکار دیگران تاثیر مثبت و مستقیم 
دارند. نوع عملکرد آنها علاوه بر تولید درآمد، 
جریان سازي یا خلق سبکي جدید از تعامل با 
کاربران است. ارزشي است که جریان زندگي 
صدها نفر را تغییر مي دهد. کافه بازار مستقیما 
بر درآمد چند هزار توســعه دهنده موبایل 
تاثیرگذار است. همینطور پوینشا براي هزاران 
فریلنسر یا نت برگ براي ده ها بنگاه اقتصادي. 
به کســب وکار اینترنتي خودتان نه فقط به 
عنوان یک منبع درآمد، بلکه به عنوان یک 

جریان ساز نگاه کنید. 

  ماندگار باشید تا اصالت پیدا کنید
به یک موفقیت بلندمــدت فکر کنید، فکر 
کنید تا ذهن شما راه و روش برنامه ریزي آن 
را پیدا کند. از برنامه ریزي چندماهه شروع 
کرده و به چندساله برســید و قدرتمندانه 
براي چند ده ســاله برنامه ریزي کنید. ابعاد 

موفقیت کســب وکارتان را بعد از ١٥ یا ۲۰ 
سال تصور کنید. ماندگاري بخش انکارناپذیر 
موفقیت است و اصالت به شکل عجیبي به 
زمان گره خورده است. تصور تعداد کاربران یا 
محصولات شما ١۰ سال دیگر انگیزه، انرژي 
و ایده هاي زیادي براي خلق یک برند اصیل 
به شما خواهد بخشید. لازمه بهترین بودن 
ماندگاري در زمان طولاني اســت. گوگل، 
ویندوز، فتوشــاپ و... سال هاست هستند و 
خواهند بود چــون از اول این طور تصمیم 

گرفتند. 

 فراتر از زمان و مکان فکر و عمل کنید
بســیاري از ایده هاي خلاقانه کســب وکار 
خصوصا در اینترنت، فراتر از درک عموم مردم 
اســت، این چالش بزرگي است پیش روي 
خلاقیت، اما جاي نگراني نــدارد، به زودي 
آن را خواهند پذیرفت، یک از نشــانه هاي 
یک کســب وکار نوآورانه خلق محصول یا 
خدماتي فراتر از مرزهاي زمان و مکان است. 
ما الان مشتري محصولاتي در حوزه فناوري 
هستیم که یک نفر ٥ یا ١۰ سال قبل در جایي 
بسیار دورتر آن را تصور کرده و ساخته است. تا 
همین چند سال پیش از دید بسیاري از مردم 
یک موبایل با صفحه نمایش بزرگ لمسي یا 
یک کامپیوتر تاشو قابل حمل، یک وسلیه 

فانتزي و غیرضروي محسوب مي شد.
  سریع و هوشمندانه شکست بخورید

هوشمندانه شکست خوردن یعني پایان کار 
را از آغاز دیدن! بســیاري از نتایج پایاني در 
کسب وکارهاي نوآورانه غیرقابل پیش بیني 
است. نتایج غیر قابل پیش بیني هستند، اما 
فرایند آن قابل کنترل اســت، مثل زمان یا 
مقیاس. شکست هرچقدر در زمان کوتاه تر یا 

در مقیاس کوچک تر اتفاق بیفتد، کم هزینه تر 
است، اما نتایج آن از نظر تجربه با یک شکست 
طولاني و پرهزینه تفاوت چنداني نمي کند. 
شکست هوشمندانه شیوه دانشمندان است. 

  انعطاف پذیر باشید اما متمرکز
انعطاف پذیري لازمه تمایز اســت و تمرکز 
لازمه بهترین بودن. دو عنصر مهمي که باید 
با هم به کار گرفته شود. منعطف بودن یعني 
انجام تغییرات چالش برانگیز بدون تعصب. 
تمرکز یعني چشم انداز یا مرزهاي مشخصي 
از کاري که قرار است انجام دهید. دیجي کالا 
بزرگ ترین فروشــگاه اینترنتي ایران است، 
گسترش فروش محصولات و ارائه خدمات، 
این شرکت را تبدیل به بزرگ ترین و بهترین 
نمونه از همان چیزي کرد که از اول بود. یعني 
به یک شبکه اجتماعي یا سامانه ویدئوآنلاین 

تبدیل نشد. 

  ساده باشید، ساده کنید، ساده بمانید
بزرگ ترین دستاورد دانش ســاده تر کردن 
زندگي است، کسب وکار شما باید چیزي از 
زندگي را براي مردم ساده تر کند در عین حالي 
که خودش هم ساده است. پیشرفت و موفقیت 
به شکل عجیبي تمایل به گسترش یافتن و 
پیچیده شدن دارد. اطلاع داشتن از این موضوع 
مهم است. در قدم اول ساده فکر کنید و حتي 
ساده زندگي کنید. استیو جابز فقید بنیان گذار 
اپل و مارک زاکربرگ بنیان گذار فیسبوک به 
ساده پوشیدن و ساده زندگي کردن مشهور 
هستند، شاید براي همین طرز فکر است که 
نتایج عملکرد آنها استفاده از فناوري و ارتباط 

را براي کاربران ساده تر کرده است.
www. netstart. ir 

مرز بین  متمایز  بودن و  بهترین  بودن


